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Orienteringspunkter: 

 

Arbejdspladsvurdering - APV 

Kommunen udgør at være en omfangsrig arbejdsplads. I henhold til Arbejsmiljølovgivningen skal der med 

faste intervaler gennemføres arbejdspladsvurderinger, såkaldte APV, som alle medarbejdere skal have mu-

lighed for at udfylde. HR vil gennemføre denne til efteråret og er allerede gået igang med sine forberedelser. 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Aqqalu C. Jerimiassen har foreslået, at der gennemføres APV i kommu-

nen, og som det foran anføres, så er arbejdet allerede igang i kommunen og vil blive gennemført i løbet af 

efteråret. 

 

Bilag ORI-01  Aqqalu C. Jerimiassen (A) medlemsforslag 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Orienteringen blev taget til efterretning. 

Udover orientering blev emnerne der vedrører kommune samarbejde, alkoholbevilling, hvor tre har 

ansøgt nævnt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 001 

KOM 046 Dagplejer i Ilimanaq Journal nr.  

 
Resumé: 

 

I forbindelse med budgetlægningen for 2023 blev bevillingen til dagplejer i Ilimanaq sparet væk. Dengang 

var begrundelsen, at dagplejeren i Ilimanaq på det tidspunkt ikke havde børn som skal passes og ingen som 

var skrevet på ventelisten. Der er nu kommet een på ventelisten, og der efterspørges en dagplejer bygden. I 

denne sag skal der tages stilling til, hvorvidt en dagplejerordning i Ilimanaq skal genåbnes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På mødet d. 25. november 2022 2. behandlede Kommunalbestyrelsen budgettet for 2023, blev dagplejeord-

ningen i Ilimanaq sparet væk, som foreslået af Forvaltningen for Inerisaavik. Dengang var begrundelsen, at 

dagplejeren i Ilimanaq på det tidspunkt ikke havde børn som skal passes og ingen som var skrevet på 

ventelisten. Nu er der opstået en situation i Ilimanaq, hvor indbyggerne spørger efter en dagplejeordning. 

Forældre som gerne vil arbejde har henvendt sig til Forvaltningen flere gange.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Som en løsning foreslås det, at dagplejeordningen i Ilimanaq genåbnes. Der er 1 barn som er registreret på 

ventelisten. I bestemmelsen fra 2014 står der, at det kræver minimum 2 børn på ventelisten, før der åbnes en 

dagplejeordning. Forvaltningen for Inerisaavik foreslår, at regelsættet ophæves, således minimumskravet 

ophæves.  

 

Videre forløb 

Når der er taget en beslutning fører Forvaltningen det ud i livet. Der vil blive søgt en dagplejer i Ilimanaq, og 

når denne er fundet, åbnes en dagplejer.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Økonomiske konsekvenser vil bestå af løn til en dagplejer. Årslønnen udgør kr. 341.000,-. Det betyder, at det 

kommer til at koste kr. 199.000,- for resten af året, forudsat dagplejeordningen genåbnes pr. juni.  

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 16 af 3. december 2012 om pædagogisk udviklende tilbud til børn i 

førskolealderen 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik at: 

Godkende åbning af en  dagplejeordning i Ilimanaq og i samme åndedrag ophæve regelsættet KASA 14-08-

05, og at der ydes en ekstrabevilling på kr. 199.000,- til aflønning af en dagplejer. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt 

 

Beslutning i økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Inerisaavik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev ikke godkendt, men formålet godkendes midlerne skal findes indenfor forvaltningen. 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 001-01: Henvendelse fra Ilimanaq 

Bilag 001-02: Bestemmelse om nedre grænse for antal børn ved oprettelse af dagplejeordning 

Bilag 001-03: Beslutning om mindste antal børn for oprettelse af dagplejerordning 

Bilag 001-04: Der er een som er opført på ventelisten i Ilimanaq 

Bilag 001-05: Økonomiske konsekvenser 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 002 

KOM 047 Fremrykkelse af oprettelsestidspunktet for en 

stillingsnormering 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Avannaata Kommunia og Grønlands Idrætsforbund har indgået en samarbejdsaftale, som i praksis vil træde 

ikraft i starten af 2024. Det fremgår i aftalen, at der etableres en ny stilling og lønnen betales ligeligt af beg-

ge parter. Lige nu er der en lang række sundhedsfremmende initiativer igang i Avannaata Kommunia, der i 

sig selv giver behov for denne nye normering. I denne sag skal der tages stilling til, hvorvidt denne stilling 

kan bemandes allerede nu, hvor Avannaata Kommunia alene, betaler den fulde lønudgift for resten af 2023.  

 

Sagsfremstilling: 

 

Avannaata Kommunia og Grønlands Idrætsforbund har indgået en samarbejdsaftale. Parterne har med ind-

gåelsen af samarbejdsaftalen til hensigt, at arbejde for at borgerne får sundhedsfremmende miljø og sund 

trivsel. Det er aftalt, at aftalen rigtigt træder i kraft i starten af 2024, og forberedelserne er allerede påbe-

gyndt. Allerede i dag er der i Avannaata kommunia en lang række sundhedsfremmende aktiviteter igang, og 

personalet har virkeligt travlt. Set i forhold til arbejdsmiljø er det ikke godt, hvorfor der arbejdes for at løse 

situationen med nærværende tiltag. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Løsningsforslaget går ud på, at fremrykke den i samarbejdsaftalen omhandlede etablering af en ny stilling. 

Det er i samarbejdaftalen aftalt, at Avannaata Kommunia og Grønlands Idrætsforbund deler lønudgifterne til 

denne medarbejder fra og med 2024. Det foreslås, at stillingen besættes allerede nu, og Avannaata Kommu-

nia dækker lønudgiften alene for resten af året.  

 

Videre forløb 

Såfremt oprettelse af denne stillingsnormering godkendes, vil denne blive placeret under Sundhed og Fritid. 

Herfra opslås iværksættes rekruttering i samarbejde med HR.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det er tanken, at denne stilling vil medføre en årlig lønudgift på kr. 450.000. Det betyder, at Avannaata 

Kommunia og Grønlands Idrætsforbund hver skal afholde det halve af dette beløb, eller kr. 225.000 fra 2024. 

 

Det vil således medføre en udgift på kr. 160.000,- for kommunen såfremt stillingen besættes pr. 1. september 

2023. Det foreslås således, at der skal søges om en ekstrabevilling. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 15 af 6. juni 2016 om idræt og motion 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik at:  

Godkende den nye normering og ansøgning om ekstra bevilling på kr. 160.000,-.  

 

Beslutning: 

Indstilingen blev godkendt 

 

Økonomiudvlagets beslutning: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget at:  

Tilslutter sig beslutningen i Udvalget for Inerisaavik. 

 

Belutning: 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til komunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvlagets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 002-01: Samarbejdsaftale 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 003 

KOM 048 Forslag vedr. flytning af tandklinik ved Atuarfik Mathias 

Storch til et andet sted. Lena Ravn Davidsen 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) foreslår, at tandklinikken i Atuarfik Mathias 

Storch flyttes til et andet sted. I forslaget fremhæves det, at der er pladsmangel på Atuarfik Mathias Storch. 

Samtlige undervisningslokaler er i brug, hvor selv depoter bruges til undervisning. I denne sag skal der tages 

stilling til, hvorvidt man skal bede Sundhedsvæsenet om at flytte tandklinikken på Atuarfik Mathias Storch 

til et andet sted. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Pladsmangel på Atuarfik Mathias Storch er ikke noget nyt, og mulighederne udnyttes fuldt ud. Medlem af 

Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) foreslår, at tandklinikken i Atuarfik Mathias Storch flyttes 

til et andet sted. Ved at flytte tandklinikken frigøres der plads på skolen, som kan formindske pladsmangel-

situationen. I forslaget fremhæves det endvidere, at skolen blev genopbygget fra 2 sporet skole til 1 ½ sporet 

skole, og det medførte, at færre kan blive optaget som elever. 

 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Idag optager tandklinikken på Atuarfik Mathias Storch en større areal. Flytning af tandklinikken kan således 

frigøre større plads til elever og personale på Mathias Storch. 

 

Videreforløb 

Såfremt Kommunalbestyrelsen beslutter at tandklinikken skal flyttes til et andet sted, skal Forvaltning for 

Inerisaavik tage kontakt til Sundhedsvæsenet og meddele om beslutningen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Såfremt tandklinikken skal flyttes, vil det medføre nogle praktiske tilpasninger, som Forvaltningen for 

Teknik skal skal håndtere. Der er på nuværende tidspunkt ikke foretaget afklaring over, hvilke opgaver det 

vil dreje sig om, og hvad det kommer til at koste.  

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 15 af 3. december 2012 om folkeskolen 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltning for Inerisaavik indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

Anmode Sundhedsvæsenet om at flytte tandklinikken på Atuarfik Mathias Storch til et andet sted. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt 

 

Økonomiudvalgts beslutning: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Inerisaavik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 003-01: Forslag 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 004 

KOM 049 Forslag: vedr. renovering af eksisterende hald i 

Qaanaaq og nybyggeri af idrætshal i Qaanaaq, ved 

hhv. af Ane Qujaukitsoq og Minik Høegh-Dam 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Ane Qujaukitsoq (S) har indsendt et forslag om et nybyggeri af en idræts-

hal i Qaanaaq, og medlem af Kommunalbestyrelsen Minik Høegh-Dam (AT) har indsendt et forslag om at 

den eksisterinde hal i Qaanaaq renoveres.  

Den eksisterende minihal har i mange år haft problemer med, at der er for koldt indendørs. Denne er nu 

blevet løst. Men manglende vedligeholdelse gennem mange år har medført, at minihallen fremstår som 

forædlet. Forvaltningen for Teknik har i august 2020 opgjort, at det vil koste kr. 1,7 mio. at udføre vedlige-

holdelsesarbejder ved minihallen.  

I denne sag skal udvalget forholde sig til, hvorvidt der bør tages skridt mod anlæggelse af en ny idrætshal i 

Qaanaaq, eller at udføre de nødvendige vedligeholdesarbejder af den eksisterende minihal, i henhold til rap-

port fra Forvaltningen for Teknik. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På mødet i Kommunalbestyrelsen d. 12. maj 2023 blev det besluttet, at forslaget fra medlem af Kommunal-

bestyrelsen Ane Qujaukitsoq (S) omhandlende nybyggeri af en idrætshal i Qaanaaq, sendes tilbage til ud-

valgsbehandling med henblik på at forslaget behandles sammen med et andet forslag som kommer fra 

Kommunalbestyrelsesmedlem Minik Høegh-Dam (AT) omhandlende renovering af den nuværende hal i 

Qaanaaq. 

 

Kommunalbestyrelsesmedlem Ane Qujaukitsoq (S) har fremsat et forslag om, at der bygges en ny idrætshal i 

Qaanaaq. Forslagsstilleren anfører bl.a. i sit forslag: “Gennem årene er minihallen blevet nedslidt, og tiltag 

mod at gennemføre vedligeholdelsesopgaver er ikke blevet gennemført på grund af manglende interesse fra 

entreprenører for opgaven. Det er ikke godt for brugerne af hallen, herunder idrætsudøverne, men også de 

øvrige medborgere som benytter hallen. Det er ikke sundhedsmæssig ideelt for brugerne, især om vinteren, 

at hallen indendørs er meget meget koldt.” 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Minik Høegh-Dam (AT) foreslår, at hallen i Qaanaaq renoveres. Forslaget 

begrundes med, at det ikke er sundt for idrætsudøverne, at hallen er så koldt. I vort land og i Avannaata 

Kommunia arbejdes der for bedre sundhed, hvorfor forslagsstilleren anfører, at hallen i Qaanaaq er blevet 

utidssvarende i relation til målet om bedre sundhed. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Vi har indhentet tilskud fra Selvstyrets midler for vedligholdelse af idrætshaller til vedligeholdelsesarbejder 

ved minihallen i Qaanaaq. Teknisk afdeling har udliciteret opgaven, men det er ikke lykkes at gennemføre 

projektet. Dog er problemet med opvarmningen blevet løst, ihvertfald er det blevet lidt varmere indendørs. 

 

Forvaltningen for Teknik har i august 2020 udarbejdet et tilsynsrapport vedr. minihallen. Denne tilsynsrap-

port viser, at der er behov for vedligeholdelsesarbejder bliver udført. 

 

Videreforløb 

De nødvendige vedligeholdelsesopgaver, som er registreret i tilsynsrapporten fra Forvaltningen for Teknik 

vil beløbe sig op på ca. kr. 2,0 mio. 
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Økonomiske konsekvenser: 

 

Forvaltningen for Teknik har tidligere angivet et beløb på kr. 1,8 mio. som det vil koste at vedligeholde 

minihallen. Tallene er baseret på priser fra 2020, og der må tages forholdsregler for, at priserne kan have 

forskubbet sig med tiden. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 15 af 6. juni 2016 om idræt og motion 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

Udvalget for Teknik udarbejder en løsningsplan med henblik på renovering af hallen i Qaanaaq. 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

Der var enighed om, at sagen sendes til Økonomiudvalget. 

Der blev bakket op omkring forslaget fra Ane Qujaukitsoq (S). 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Inerisaavik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 004-01: Medlemsforslag, Minik Høegh-Dam 

Bilag 004-01: Medlemsforslag, Ane Qujaukitsoq 

Bilag 004-03: Registrering af kommunalebygninger i Qaanaaq, B-336 Hallen 

 

 

Beslutning: 

 

Borgmesterbærende partier vedtog med flertal at, tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning. 

Opositionen stemte imod og støttede Ane´s og Minik´s forslag. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 005 

KO 050 Forslag til museums strategi Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Som følge af at museumsnævnet har rejst kritik af Avannaata Kommunia, fremlægger Ilulissat Museum og 

Illissat Kunstmuseum nu et udkast til museumsstrategi for perioden 2023-27. Strategien indeholder en række 

tiltag, herunder registrering af museumsgenstande i hele Avannaata Kommunia. I denne sag skal der tages 

stilling til, hvorvidt forslag til museums strategi skal godkendes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Avannaata Kommunia er udfordret i forhold til museumsdrift. Museumsnævnet skrev til Avannaata Kommu-

nia juni 2022 og påpegede en række kritistable forhold, som bør bringes på plads. Forud for dette havde 

Direktør for Forvaltning for Inerisaa  vik afholdt et møde med museumsnævnet og drøftet samme de emner. 

 

Arbejdet med disse ting fortsætter nu i Avannaata Kommunia  ud fra de indstillinger, som museumsnævnet 

har fremsat. Ilulissat museum og Kunstmuseum har nu udarbejdet et forslag til museums strategi. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Udkast til museumsstrategi indeholder en række forslag til, hvorledes museumsvæsenet kan styrkes i Avan-

naata Kommunia. Bl.a. foreslås det, at bestyrelsen for museerne i Ilulissat bør udgøre som en bestyrelse for 

hele museumsvæsenet i hele Avannaata Kommunia. Der peges også på behovet for registrering af de mange 

museumsgenstande, som bare er gemt væk og er ikke registreret. Der peges på, at denne opgave bør gen-

nemføres ved at ansætte en registrator, og skal udføre arbejdet i alle områdets museer. 

 

Videre forløb 

Såfremt forslaget for museumsstrategi kan godkendes, vil strategien blive fuldt til dørs i samarbejde med 

lederen af Ilulissat museum. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Indtil videre vil det ikke have økonomiske konsekvenser. Det vil blive økonomisk mærkbart, når fremtidige 

tiltag igangsættes, herunder evt. ansættelse af en registrator. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 8 af 3. juni 2015 om museumsvæsen 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

Godkende forslag til museums strategi 2023-2027 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Inerisaavik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 005-01: Piffissami 2023-2027 Katersugaasiveqarnermi periusissatut siunnersuut 

Bilag 005-02: Forslag til museumsstrategi 2023-2027 

Bilag 005-03: Katersugaasiveqarnermut ataatsimiititaliamiit allakkat 

Bilag 005-04: Brev fra Grønlands Museumsnævn 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 006 

KOM 051 Ansøgning om budget omrokering Journal nr.  

 
Resumé: 

 

I løbet af dette forår har antallet af trusssel om selvmord, selvmordforsøg og selvmord været højt. Der er 

behov for blandt sociale fagfolk i Uummannaq at holde kursus i, hvorledes dette fænomen kan forebygges. 

Med henblik på at finde midler til at skaffe folk som kan holde dette kursus op til Uummannaq søges der om 

budget omrokering. I denne sag skal der tagest stilling til, hvorvidt ansøgningen godkendes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

I den seneste opleves det desværre et højt antal selvmordsforsøg og trusler herom i Uummannaq. Politiet 

oplyser, at der i perioden 1. januar 2023 til 31. januar 2023 har været 38 trusler om selvmord, 6 selvmords-

forsøg og een der har begået selvmord. I Avannaata Kommunia har man været aktiv i forhold til forebyg-

gelse af selvmord og gennemført oplysningskampagne omkring emnet. Der er et behov for at tilkalde efter 

hjælp, og finansering heraf ved en budget omrokering. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det foreslås, at der afholdes et kursus for sociale fagfolk i Uummannaq med henblik på at forebygge selv-

mord. 

 

Videre forløb 

Såfremt ansøgning om budget omrokering kan godkendes, vil man sørge for, at der kommer nogen fra Uper-

navik til Uummannaq for at holde et sådant kursus. Der er nogen iblandt personalet i Upernavik, som har 

deltaget i sådanne kurser flere gange, og som har erfaring nok til at afholde et kursus i Uummannaq. To per-

soner kan rejse fra Upernavik til Uummannaq. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

De økonomiske konsekvenser andrager kr. 80.00,- i alt. Midlerne kan tilvejebringes ved omkrokering fra 

følgende konti: 

 

- Ilulissat Kulturhus Sermermiut kr. 50.000,- “Anskaffelse af inventar” 

- Ilulissat Ungdomsklub kr. 20.000,- “Anskaffelse af inventar” 

- Ilulissat Ungdomsklub kr. 5.000,- “Øvrige varekøb” 

- Ilulissat Ungdomsklub kr. 5.000,- “Material, udstyr og inventar” 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 26 af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter og 

regnskaber 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

  



Møde nr. 23/04 Kommunalbestyrelsen Side 14 af 78 
 

Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

Godkende ansøgning om budget omrokering. 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Inerisaavik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

Udvalget forlanger, at forebyggelsesarbejdet i Uummannaq bliver mere synligt. 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 006-01: Omplaceringsansøgningsskema 

Bilag 006-02: Mail fra Politiassistent  

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt, men det indstilles at, midlerne hentes andet sted fra borgmesteren 

bemyndiges til at finde en løsning, borgmesteren skal godkende løsningsforslaget. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 007 

KOM 052 Audio guide til UNESCO Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Gæster i UNESCO-området skal have mulighed for at betale for deres besøg. Forvaltningen kommer her 

med et forslag om, at der indføres en frivillig opkrævning af en afgift på 10-20 dollars. Ved betalingen får 

gæsten adgang til en Audio Guide, som giver en god og personlig guidning til Sermermiut og Isfjorden. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Der har længe været et politisk ønske om, at gæster skal betale for deres brug af UNESCO-området. Der er 

blevet undersøgt flere muligheder omkring afgifter – og det er muligt at pålægge afgifter. Problemet er at 

sætte et betalingssystem op i et åbent naturområde, hvor der ikke findes nogen unik indgang. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Isfjordskontoret har arbejdet på en løsning, hvor gæster frivilligt køber en guidet tur. Denne audio guide 

bliver lavet i systemet Your Audio Tour, og turisterne kommer til at betale 20 dollars for adgang til den. Der 

vil være mulighed for at justere denne pris efter de erfaringer vi gør. 

 

https://www.youraudiotour.com/tours/5040  

 

(Vær opmærksom på, at når audio guiden skal downloades skal man først slette historik i Safari) 

Den version, der ligger klar på dette link er automatisk læst op af en computer. Dette skal udskiftes med en 

stemme her fra byen Iluliisat, en stemme som kan give en mere personlig og nærværende guidning. 

Det er planlagt, at guiden udgives på flere sprog (grønlandsk, dansk, engelsk, tysk). 

 

Ud over at gæsten afkræves 20 dollars for at hente audio guiden bliver der også mulighed for at lade gæsten 

donere et andet beløb, hvis de har lyst til at støtte vores arbejde med UNESCO-området. 

 

De fleste gæster kommer her uden forbindelse via mobil-data. Der skal derfor være wifi tilgængeligt, hvorfra 

de skal kunne hente guiden. Dette er et praktisk spørgsmål, som vi vil kunne løse i samarbejde med 

turistkontor, hoteller, Isfjordscenter m.fl. 

 

Ud over selve audio guiden skal der laves formidlingsmateriale, der skal fortælle om mulighederne til gæster. 

 

Videre forløb 

Isfjordskontoret står for det videre udviklingsarbejde af audio guiden. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Arbejdet udføres inden for rammerne af Isfjordskontorets budget. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

  

https://www.youraudiotour.com/tours/5040
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Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Sekretariatet indstiller til økonomiudvalget at: 

Udvalget godkender, at der kan tages et gebyr fra gæster, der henter audio guiden – og at turister derudover 

får mulighed for at donere penge til Kommunens Unesco arbejde. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkondt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 008 

KOM 053 Handicappolitik 2023-2026 Journal nr.  

 

Resumé:   

 

I henhold til lov om støtte til personer med handicap, er kommunen forpligtet til at have en handicappolitik 

hvortil den skal gøres tilgængeligt for alle på kommunens hjemmeside. Forslag til kommunens handicap-

politik har været forelagt Udvalget for Familie og har været sendt til høring. I denne sag skal 

kommunalbestyrelsen tage stilling til forslaget, efter denne har været til høring. 

 

Sagsfremstilling: 

 

I henhold til lov om støtte til personer med handicap skal denne handicappolitik revideres med højst 4 års 

mellemrum. Gældende handicappolitik er for 2018-22, og udløb således ved udgangen af sidste år. Det er 

således blevet tid til at vedtage en opdateret handicappolitik for perioden 2023-26. 

Revideret udkast til en ny handicappolitik er blevet forelagt Udvalget for Familie og efterfølgende sendt ud 

til offentlig høring. Der er indkommet bidrag fra Tilioq, Departementet og Ilulissat museum. Der er ikke ind-

kommet bidrag fra borgerne. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Oqaaseqaatit qulaani taakkartorneqartuninngaanniit tiguneqarsimasut, politikkissamut ilanngunneqarput 

ilassutigineqartut siunnersuutit qaavatigut qalipaaserlugit.  

 

Videre forløb 

Bemærkningerne vil blive indarbejdet i den grønlandske versionering af handicappolitik og efterfølgende 

blive lagt ind på Avannaata Kommunia´s hjemmeside, således den er tilgængelig for offentligheden. 

 

Politikkens enkelte delmål vil blive praksisført af forvaltningen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 13 af 12. juni 2019 om støtte til personer med handicap 

 

Sagsbehandlling: 

 

Udvalget for Familie 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Familie: 

 

Forvaltningen for Familie indstiller til Udvalget for Familie om, at:  

Udvalget godkender, at udkast til Handicapppolitikken sendes videre til Økonomiudvalget i sin foreliggende 

form. 

 

Beslutning: 

Der var et ønske om, at der til næste møde i udvalget fremlægges et svar, hvorvidt der vil være mulighed for 

at sende direkte høringsbrev til lærere, skolen og alle relevante instanser omkring dagtilbudsmiljøene. 
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Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Familie indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Familie. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 008-01: Handicappolitik 2023-2026 med høringssvar 

Bilag 008-02: Tilioqs høringssvar 

Bilag 008-03:  Høringssvar fra museum 

Bilag 008-04: Høringssvar fra departementet 

Bilag 008-05:  Handicap politik 1. udkast 

Bilag 008-06:  Handicappolitik, 1. udkast 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 

  



Møde nr. 23/04 Kommunalbestyrelsen Side 19 af 78 
 

Sag nr. Emne Bilag nr. 009 

KOM 054 Budgetramme for 2024 Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Udviklingen i Avannaata Kommunia sker med høj tempo, som kræver markante tiltag, eksempelvis bolig-

byggeri, byggemodning osv. Det er ikke muligt blot ved at knipse fingre og lade store projekter blive finan-

sieret med kommunale midler. Derfor besluttede kommunalbestyrelsen, at kommunen skal optage et lån. På 

seneste møde vedtog kommunalbestyrelsen et gælds-og investeringsstrategi for Avannaata Kommunia, som 

skal følges ved evt. låneoptagelse. 

I denne sag skal kommunalbestyrelsen beslutte om, hvorvidt der skal hentes midler fra driften for at kunne 

finansiere afdrag og rente, med henblik på at sikre, at der kan optages et lån. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På seneste møde vedtog kommunalbestyrelsen et gælds-og investeringsstrategi. Næste skridt bliver at sætte 

en ramme for størrelsen af det beløb, som skal dække afdrag+rente for det lån, der skal optages. I strategien 

er det fastlagt, at beløbet der skal dække afdrag+rente skal hentes fra driften. Nedenfor kan ses tre mulig-

heder, og den fjerde mulighed er den, som sekretariatet anbefaler. Det bemærkes, at forslaget også omfatter 

midler fra anlægsområdet, og dette begrundes med, at de budgetterede anlægsmidler normalvis ikke bliver 

opbrugt, i det bevillingsår de er tiltænkt. Der er et stort anlægsaktivitet i vores kommune, hvilket også med-

fører, at en del planlagte anlægsprojekter ikke igangsættes af forskellige årsager. 

 
Konto  R-2022 B-2023 1,0% 2,0% 3,0% Forslag B-2024 

Administrations område 181.045 169.714 1.697.140 3.394.280 5.091.420 2.500.000 167.214 

Teknisk område 59.259 49.474 494.740 989.480 1.484.220 3.500.000 45.974 

Erhvervs område 21.204 26.619 266.190 532.380 798.570 798.570 25.829 

Familie område 354.532 326.178 3.261.780 6.523.560 9.785.340 3.000.000 323.178 

Udviklings område 304.105 317.337 3.173.370 6.346.740 9.520.110 9.000.000 308.337 

Forsyningsvirksomhed 19.129 15.174 151.740 303.480 455.220 455.220 14.719 

Driftsomkostninger 939.274 904.496 9.044.960 18.089.920 27.134.880 19.244.790 885.251 

Anlægsområdet 116.446 79.747 797.470 1.594.940 2.392.410 10.282.500 69.465 

Drift og anlægsudgifter 1.055.720 984.243 9.842.430 19.684.860 29.527.290 29.527.290 954.716 

Indtægter -1.032.360 -998.428      

Resultat før status 23.360 -14.185      

Statusområdet -21.462 7.172      

Årsresultat 1.898 -7.013      

Primo kassebeholdning 23.277 21.379      

Ultimo kassebeholdning 21.379 28.392      

 

Såfremt den af sekretariatet anbefalede forslag til ramme godkendes, vil de stående udvalg efterfølgende 

blive bedt om at finde driftsbesparelser og redegøre hvilke effekter disse vil medføre. Overfor de stående 

udvalg skal det præciseres, at der skal tages hensyn til, at forpligtelser i forhold til borgerservice mindst mu-

ligt bliver berørt i forbindelse med denne sag.  

 

Videre forløb 

De stående udvalg skal forelægge deres oplæg i relation til forannævnte opgave på kommunalbestyrelsesmø-

de d. 29. september 2023, hvor der også vil være et punkt vedr. budget omrokering, sådan som det blev ved-

taget forrige år i kommunalbestyrelsen. 
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Der er ingen vej udenom, at der skal foretages budget omrokeringer, såfremt Kommunalbestyrelsen beslutter 

sig om at kommunen skal optage et lån, da forudsætningen herfor er, at afdrag+renter på lånet skal dækkes 

fra driften. 

 

Hvis det bliver muliggjort at hente midler fra driften kan virkeliggørelse af låneoptagelse sikres. Sekretaria-

tet skal henlede opmærksomheden på, at denne øvelse vil blive håndteret i tæt samarbejde med Selvstyrets 

Finansdepartement.  

 

De beslutninger som er blevet truffet i de senere år, i forbindelse med kommunens budgetter i kommunal-

bestyrelsen har gjort kommunekassen sårbar, som det også er blevet påpeget af kommunens eksterne revi-

sorer. Sekretariatet skal gentage og henstille til, at der sættes fokus på at styrke kommunekassen, og efter-

følgende bringe spørgsmålet om låneoptagelse op på bordet. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Oplæggene fra de stående udvalg på kommunalbestyrelsesmødet d. 29. september vil afdække hvilke kon-

sekvenser det her vil medføre i forhold niveauet af borgerserviceringen.  

 

Fra sekretariatet skal vi erindre, at vi på seneste møde i forbindelse med behandling af foreløbig regnskab for 

2022, gav udtryk for, at der er grund til bekymring over kommunens økonomiske stilling og at der bør gøres 

noget for at rette op, og det er også denne melding som kommunens eksterne revisorer har anført som i de 

forrige år. 

 

Der er et latent risiko for, at der skan ske uforudsete ændringer i budgetforudsætningerne, herunder i forhold 

til lovpligtige udgifter, sådan som vi så i Forvaltning for Familie, hvor antallet af anbringelser udenfor hjem-

met steg mere end forudsat. Vores kommunekasse er i dag ikke forberedt på at imødekomme pludselig op-

ståede ekstra udgifter, og det er åbenlyst nødvendigt, at kommunekassen bør styrkes. Muligheden herfor er, 

at kommunalbestyrelsen tager initiativ til at styrke likviditeten.  

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 26 af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter 

og regnskaber 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 3. februar 2012 om kommunernes budgetlægning, likviditet, 

regnskab, revision samt kasse- og regnskabsvæsen 

 Inatsisartutlov nr. 13 af 1. december 2021 om ændring af Inatsisartutlov om kommunernes og 

Grønlands Selvstyres budgetter og regnskaber 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget at:  

Godkende, at der tages midler fra driften for at dække afdrag+renter i forbindelse med optagelse af lån. 

Fastsætte størrelsen af rammen for hvor meget der skal hentes fra driften. 

Ud fra den fastsatte ramme bedes de stående udvalg om at fremlægge deres oplæg i forbindelse med 

kommunalbestyrelsesmødet ultimo september.  

 

Beslutning: 

Udvalget godkender formålet. 

Udvalget beslutter, at forslaget skal være danne grundlag for sekretariatet. 

Der er enighed om, at kommune kassen skal være solid såfremt der skal optages lån. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 009-01: Revisionsrapport 

Bilag 009-02: Brev fra banken 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt, men midlerne skal anvendes til styrkelse af kassen, herefter udføres 

arbejdet med låneoptagelse. 

Det er nødvendigt at, der i løbet af året foretages revurdering af ubrugte anlægsmidler.  
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Sag nr. Emne Bilag nr. 010 

KOM 055 Politisk forespørgsel vedrørende strategi for 

erhverv ved Alanngukasiup Qaava og 

Kuunnguarsuup Qaava - Aqqalu Jerimiassen 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Der er fra politisk side, af Aqqalu Jerimiassen, blevet foreslået en strategi for at flytte erhvervsområderne 

ved Alanngukasiup Qaava og Kuunnguarsuup Qaava i Ilulissat. Kommunalbestyrelsen bedes tage stilling til 

nedestående besvarelse. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Aqqalu Jerimiassen har stillet forslag om en strategi, der skal få det skæmmende erhverv, ved Alanngukasiup  

Qaava og Kuunnguarsuup Qaava, rykket til en anden placering uden for byen. Erhvervsområdet er en del af  

det erhverv, der ligger langs Konrad Chemnitz, og kaldes B07. Det understreges i forslaget, at forslaget ikke  

handler om tilsidesætte erhverv, men at skabe en pænere by, som også underbygger turismeerhvervet. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering: 

Der er allerede igangsat flere tiltag samt politiske beslutninger, der underbygger de forhold som Aqqalu  

Jerimiassen ønsker. Den 08 september 2019, besluttede kommunalbestyrelsen at 2024, skulle være det sidste  

år, hvor det var muligt, at udvide erhvervsområdet (B07), som Alanngukasiup Qaava og Kuunnguarsuup  

Qaava ligge op ad.  

Teknisk udvalg har ligeledes godkendt at udarbejdelsen af et nyt kommuneplantillæg for den del af  

erhvervsområdet B07, hvor Alanngukasiup Qaava og Kuunnguarsuup Qaava ligger. Dette 

kommuneplantillæg  

ændre denne del af delområdet fra erhvervsområde til centerområde (kommende C30). Dette vil sige, at  

området får formål af bolig, butik, hotel og lignende frem for tung erhverv. Det betyder ikke, at det  

eksisterende erhverv skal lukke eller flytte med det samme, men at området langsomt vil ændre sig, fordi nye  

funktioner giver nye investeringsmuligheder. Flere erhvervsdrivende i området har da også allerede udtrykt 

sig  

positivt over for forslaget. 

Derudover vedtog kommunalbestyrelsen i 2022 Udviklingsplanen for Ilulisat Nord, som udpeger nye  

erhvervsområder nær dumpen. Dette betyder, at fremtidens erhverv vil blive placeret uden for byens 

centrum.  

Samtidigt har Teknisk udvalg godkendt, at et kommuneplantillæg, for samme område (B04), kan komme i  

høring. Kommuneplantillægget fastlægger området som erhvervsområde, og bliver det vedtaget vil det blive  

en del af kommuneplanen. Derudover har kommunalbestyrelsen afsat 2. mio. til byggemodning af det  

fremtidige erhvervsområde i år.  

Ovenstående er flere vedtagelser, og dokumenter og er ikke sammenskrevet i et samlet dokument. 

 

Videre forløb: 

Forslaget til kommuneplantillægget for Konrad Chemnitz Aqq. (B07), er fremlagt for teknisk udvalg med  

henblik på høring. Vedtages dette vil det være et vigtigt skridt i den strategi, der efterspørges. Det samme  

gælder for kommende erhvervsområde B04 ved dumpen, som er ved at blive udsendt i høring. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

De strategiske tiltag har ingen direkte økonomiske konsekvenser. Dog vil det senere være nødvendigt at 

investere midler i nye erhvervsområder. For 2023 er der afsat kr. 2 mio. til byggemodning af første etape af 

nye erhvervsområder. 
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Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Teknik; 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget at:  

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 

 

Økomomiudvalget indstiller til kommunalbsetyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 010-01: Forslag fra Aqqalu Jerimiassen  

Bilag 010-02: Oversigt. Strategiske planer og tiltag 

Bilag 010-03: Referat af kommunalbestyrelsesmøde 8. Sep. 2019 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 011 

KOM 056 Politisk forespørgsel vedrørende kommunal 

overtagelse af havne – Palle Jerimiassen (AT) 

Journal nr.  

 
Resume: 

 

Borgmester Palle Jerimiassen har stillet forslag om, at kommunen overtager havnene i kommunen fra 

Selvstyret, da han mener, at kommunen vil kunne klare driften mere tilfredsstillende end Selvstyret formår. 

Kommunalbestyrelsen bedes forholde sig til spørgsmålet og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Palle Jerimiassen har stillet forslag om kommunen overtager havnene i kommunen fra Selvstyret, da han 

mener, at kommunen vil kunne klare driften mere tilfredsstillende end Selvstyret formår.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det er allerede på nuværende tidspunkt, som beskrevet i havneloven, muligt for kommunen, at forestå eller 

deltage i anlæg, udvidelse og drift af havne. Dette kan f.eks. ske gennem havneselvskaber eksempelvis 

som aktieselvskaber. Dertil kan havnene drives alene af kommunen eller i forskellige former for 

partnerskaber med private eller andre offentlige aktører. Det er dertil lovligt at opkræve brugerbetaling, 

såfremt denne er godkendt af Selvstyret. 

 

Avannaata Kommunia har ingen direkte erfaringer med at drive større havne, og det er naturligt at flere 

forhold bør afdækkes for, at kunne belyse de reelle forhold og konsekvenser. Hertil hvilke 

driftsomkostninger og indtægter, der må forventes at være ved en sådan overtagelse.   

 

Der kan trækkes på erfaringer fra Qeqqata kommune, hvor man har arbejdet på lignende tiltag, som dog ikke 

omhandlede samtlige af kommunens havne. Dertil er der flere eksempler fra nabolande, blandt andet Island, 

hvor kommunale havneselvskaber har formået, at skabe en profitabel omsætning gennem takster fra 

krydstogtskibe.  Dertil må det undersøges, hvilke kombinationer for sammensætninger af et evt. 

havneselvskab, der vil være mest fordelagtige for kommunen  

 

Det videre forløb 

Det rejste spørgsmålet skal viderebehandles i kommunalbestyrelsen. Såfremt et flertal af 

kommunalbestyrelsen ønsker det, kan der evt. nedsættes en arbejdsgrupper, der undersøger spørgsmålet i 

detaljer. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Som afdækning af de økonomiske konsekvenser bør potentielle indtægter og driftsomkostninger redegøres. 

Ligeledes må der forventes at være et vedligeholdsefterslæb i de eksisterende havne, som bør afdækkes og 

tages med i de samlede betragtninger. 

 

Konsekvenser: 

 

De direkte konsekvenser af at overtage havne fra Selvstyret bør redegøres nærmere. Dertil bør det også 

diskuteres om der er tale om samtlige havne samt de fremtidige. Det bør tages med i betragtning, at 

kommunen også arbejder med større fremtidige havneprojekter, som havneprojektet ved Bredebugt, der er 

indskrevet i udviklingsplanen for Ilulissat Nord.  
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Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Inatsisartutlov nr. 9 af 3. juni 2015 om havne. 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelse 

 

Beslutning i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at:  

Tilslutte sig indstilling fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt, udvalget betinger sig at der foretages grundige undersøgelser samt at borgerne 

inddrages. For at opnå gensidig forståelse taler borgmesteren med Selvstyret om emnet og orienterer 

kommunalbestyrelsen om saggen. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 011-01: Forslag fra borgmester Palle Jerimiassen 

Bilag 011-02: Inatsisartutlov nr. 9 af 3 juni 2015 om havne.pdf 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 012 

KOM 057 Politisk forespørgsel vedrørende private 

aktører i Hollænderhavn (Itisuarsuk)  – 

Minik Høegh-Dam (AT) 

Journal nr.  

 
Resume: 

 

Minik Høegh-Dam har stillet forslag om, at der gives mulighed for at selvstændige erhvervsdrivende, skal 

kunne anvende Hollænderhavnen (Itisuarsuk) til erhvervshavn. Kommunalbestyrelsen bedes forholde sig til 

spørgsmålet og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Minik Høegh-Dam har stillet forslag om, at der i Hollænderhavnen gives mulighed til at selvstændige kan få 

erhvervshavn. Minik Høegh-Dam nævner i sin forespørgsel Disko Lines ansøgning, som blev sendt til 

behandling sidste år. Han er derfor interesseret i, om andre dele af Hollænderhavnen kan anvendes til andre 

selvstændige erhvervsdrivende og deres havneaktiviteter.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det er allerede på nuværende tidspunkt, som beskrevet i havneloven, muligt for private at anlægge og drive 

havn. Dette gælder også for kommunen eller et evt. partnerskab mellem kommunen og private. Det er 

Selvstyret, der er den myndighed der vurdere og behandler ansøgninger hertil. At udfærdige og vedtage 

plangrundlag til disse projekter ligger dog under kommunen.  

Med Disko Lines ansøgning endte Kalaallit Airports også med at indgå i projekt med en sø-redningstjeneste, 

der er nødvendig for den kommende lufthavn. Finansieringen for anlæggelsen af den kommende havn, samt 

tilhørende infrastruktur, skulle således også fordeles indbyrdes mellem de to parter. Derfor vil andre firmaer 

skulle søge på samme måde og samtidigt kunne have de økonomiske midler til at anlægge deres del af 

projektet eller indgå i et evt. samarbejde herom. Aktiviteter relateret til fiskeri eller jagt kan dog ikke ske i 

området, af hensyn til flysikkerheden, og vil således udelukke visse firmaer. 

Kommunalbestyrelsen har besluttet, at de ikke ønsker, at Disko Line skal have havnemyndighed for området, 

som ellers var et krav fra Selvstyret. Da beslutningen om havnemyndighed er et selvstyreanliggende, er 

denne beslutning videregivet hertil. Det er derfor et forhold, der endnu ligger uafklarede i forhold til den 

videre proces for en fremtidig havn, og dermed også det kommende kommuneplantillæg for området. 

 

Det videre forløb 

Det rejste spørgsmålet skal viderebehandles i kommunalbestyrelsen. Såfremt et flertal af 

kommunalbestyrelsen bakker op om forslaget, skal Selvstyret involveres i den videre proces. Et videre forløb 

vil dog både skulle afklares i forhold til de af økonomiske aspekter, men også med Selvstyret i forhold til evt. 

nye interesserede ansøgere. Samtidigt må det afklares med Disko Line, hvor de står i forhold til den 

igangværende proces og eventuelle nye ønsker til området. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det har været et krav for Selvstyret at havn og tilhørende infrastruktur, var fuldt finansieret af ansøger. Nye 

ansøgere må derfor også forventes, at medfinansiere projektet. Kommunen forventes derfor ikke, at blive 

pålagt nogen økonomiske udgifter. 

 

Konsekvenser 

Da der på nuværende tidspunkt er tale om en politisk forespørgsel, er der ingen direkte konsekvenser 

forbundet hertil. Såfremt der gås videre med ønsket skal økonomiske konsekvenser for ansøgere, samt 

forholdet den eksisterende ansøgning afklares. Derudover er der også tale om forhold, der skal afklares med 

Selvstyret, da havneområdet ligger under dem. 
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Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Inatsisartutlov nr. 9 af 3. juni 2015 om havne. 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelse 

 

Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at: 

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Økonomiudvalgets holdning til sagen er som følger: 

Det indstilles, at ansøgningen fra Disko Line godkendes, selskabet skal pålægges at bane vejen for at kajen 

kan anvendes af alle borger ved at forlænge anlægget. I denne sag omhandler det allene Disko Lines 

ansøgning der vedrører området i den østlige del af Hollænderhavn, resten kan ansøges af andre 

virksomheder. 

 

Indstilling:  

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 012-01: Forslag fra Minik Høegh-Dam 

Bilag 012-02: Inatsisartutlov nr. 9 af 3 juni 2015 om havne.pdf 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 013 

KO 058 Politisk forespørgsel vedrørende udbedring 

af Upernavik havn  – Knud Kleemann (A) 

Journal nr.  

 
Resume: 

 

Knud Kleemann (A) har stillet forslag om, havnen i Upernavik havn udbygges. Kommunalbestyrelsen bedes 

forholde sig til spørgsmålet og den videre politiske behandling. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Knud Kleemann (A) har stillet forslag om, at havnen i Upernavik udbygges. Forslaget går på at sprænge 

halvøen ved havnen og anlægge en egentlig mole. Dette skal forbedre havneforholdene for brugere. Udvalget 

bedes forholde sig til spørgsmålet og den videre politiske behandling. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det har længe været en ønske i Upernavik at havnen blev forbedret med en mole. Det forholder sig dog 

sådan, at havnen i Upernavik og andre steder i kommunen hører under Selvstyret. Det er derfor deres ansvar 

at vedligeholde og udbygge havnen, og et sådan projekt er derfor afhængig af Selvstyrets økonomi og 

prioriteringer. De sidste større udbedringer af havne i kommunen foregik i Qaanaaq, hvor en ny mole blev 

etableret samt i Uummannaq, hvor blandt andet kajanlæg og læmole blev etableret. Forvaltningen kender 

ikke til andre større renoveringsprojekter i Avannaata Kommunia, som er planlagt til at skulle ske inden for 

de nærmeste år.  

 

Der kendes ikke til eksempler fra kommunen, hvor kommunen har udbygget havne for Selvstyret. Ifølge 

havneloven vil der dog, være mulighed for at en kommune kan overtage havne og stå for drift, anlæg med 

videre. Dette skal dog godkendes af Selvstyret. Det vides ikke om, dette også kan gælde dele af en havn. Der 

vil dog altid være muligheden, at sende en anmodning til Selvstyret om, at molen udbygges som ønsket. 

 

Ønsket til havnen er et af de forhold, der er tænkt til at indgå i den kommende udviklingsplan for Upernavik 

by. 

 

Det videre forløb 

Det rejste spørgsmål skal viderebehandles i kommunalbestyrelsen. Der er ligeledes rettet henvendelse til 

Selvstyret for, at få planerne for fremtidige havneprojekter i Avannaata Kommunia. Når et svar herfra 

foreligger, vil kommunalbestyrelsen orienteres herom.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

På nuværende tidspunkt ingen økonomiske konsekvenser, da havnen, vedligehold og udbygning hører til 

under Selvstyret. 

 

Konsekvenser 

 

Da der på nuværende tidspunkt er tale om en politisk forespørgsel, er der ingen direkte konsekvenser 

forbundet hertil. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Inatsisartutlov nr. 9 af 3. juni 2015 om havne. 
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Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelse 

 

Beslutning i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Svaret godkendes til videre behandling i økonomiudvalg og kommunalbestyrelse 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at: 

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt, Selstyret kontaktes med henblik på at få afklaret hvor i prioriteringen sagen er. 

Hvorefter kommunalbestyrelsen orienteres. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgts beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 013-01: Forslag fra Knud Kleemann 

Bilag 013-02: Inatsisartutlov nr. 9 af 3 juni 2015 om havne.pdf 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 014 

KOM 059 Tillægsbevilling – Rydning af dump i  

Upernavik 

Journal nr. 

 

18.01.02 

 
Resumé: 

 

På grund af dumpsituationen i Upernavik anmodes, der om en tillægsbevilling til en rydning af dumpen og 

udskibning af affald. Kommunalbestyrelsen bedes derfor tage stilling til, om de ønsker at støtte denne 

anmodning. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Dumpen i Upernavik har igennem flere år været stærk udfordret i forhold til behandlingen af de 

affaldsmængder den modtager og ressourcerne til at behandle dem. Dette skyldes blandt andet kapaciteten i 

det eksisterende forbrændingsanlæg samt størrelsen på dumpen. Derudover er mængderne af affald vokset i 

nyere tid. Med Selvstyrets beslutning om ikke at give dispensation til åbne afbrændinger er situationen 

yderligere forværret i år. Dette er resulteret i en dump store meget store affaldsmængder. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering  

Det er en nødvendighed, at få affald ud af byen for at kunne løse den nuværende affaldssituation, hvis man 

skal leve op til de rammer Selvstyret har sat. Derudover er det en nødvendighed, at få ryddet dumpen for at 

kunne organisere den, og således at det er muligt at indgå en serviceaftale om pakning og løbende 

udskibning af det overskydende affald. Som løsning forslås det, at dumpen ryddes for affald og metalskrot. 

Dette kan ske ved at affald og metalskrot udskibes og sendes til Danmark. ESANI er kommet med et tilbud 

hertil, og vil kunne tage opgaven denne sommer. Da kommunen ikke har de nødvendige maskiner, vil der 

ligeledes skulle lejes entreprenørmaskiner samt mandskab for at løse opgaven. Udskibning til Danmark 

forventes at koste kr. 1,55 mio., mens arbejdet på land forventes at blive kr. 0,5 mio. Sagen er af 

hastekarakter, da planlægningen skal gennemføres for at opgaven kan udføres i løbet af indeværende 

sommer. 

 

Det videre forløb  

Såfremt udvalget støtter opgaven vil der indgås aftale om opgaven. Opgaven forventes løst i løbet af 

sommeren. Den forventes at løbe over ca. 14 dage. 

 

Konsekvenser: 

 

Tillægsbevillingen vil betyde, at en oprydning af dumpen kan foretages, og at der bliver mulighed for at  

organisere dumpen, samt at pakning af affald efterfølgende kan igangsættes. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Udskibning af affald til Danmark vil koste kr. 1,5 mio. mens arbejdet på land og leje af maskiner forventes at 

koste 0,5 mio. Sammenlagt anmodes der om en tillægsbevilling på kr. 2,05 mio. 
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Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse  

 Avannaata Kommuneplan 2018-2030 med tillæg 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Udvalget godkender anmodningen om tillægsbevilling, og at indstillingen sendes videre til 

Økonomiudvalget. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvlaget at: 

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt, midlerne skal findes indenfor forvaltningen, uden særkilt brug af 

kassebeholdningen. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 014-01: Ansøgningsskema til tillægsbevilling 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 015 

KOM 060 Omplacering af midler under anlægskontoen  Journal nr.  

 
Resume: 

 

Som et resultat af kommunalbestyrelsens beslutning om at tilbageføre ubrugte anlægsmidler i 2022 til 

kommunens fælles kassebeholdning, er der anlægsprojekter der i 2023 mangler midler for at kunne afsluttes 

eller videreføres. Kommunalbestyrelsen bedes derfor tage stilling til forvaltningens forslag til omplacering af 

anlægsmidler. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Den 18./25. november 2022 blev det af Økonomiudvalget/Kommunalbestyrelsen besluttet at tilbageføre 

ubrugte anlægsmidler til kommunens kassebeholdning for at styrke likviditeten, anlægsmidler der ellers stod 

til at blive overført til 2023. Af denne grund er der flere anlægsprojekter, som mangler midler for at kunne 

færdiggøres eller fortsættes som planlægt. Da flere af disse projekter er kontraktbundne i 2023, er kommunen 

forpligtet til at tilføre midler til disse projekter.  

Andre projekter, som var finansieret via øremærkede midler fra Selvstyret og hvis midler blev tilbageført i 

2022, må tilføres tilsvarende midler fra kassebeholdningen i 2024. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Anlægsområdet har de seneste år været præget af forsinkelser pga. høj byggeaktivitet, forsinkelser i 

forsyningskæden, markante prisstigninger og manglende arbejdskraft. Man har derfor fra anlægsafdelingen 

side brugt foråret til at udpege projekter, der ligeledes i 2023 tegner til forsinkelser grundet manglende 

arbejdskraft, budgetoverskridende tilbud fra entreprenører eller manglende plangrundlag. Derudover har man 

set efter de projekter, hvor der kan tages midler fra med mindst mulige konsekvenser til følge.  

Ud fra ovenstående kriterier vil det være muligt at finde nødvendige midler til de kontraktbundne projekter 

ved en omplacering, og i nogen tilfælde udskydelse, af andre anlægsprojekter.  

 

De kontraktbunde projekter, der mangler midler, er som følger: 

 

• Skole, Ukkusissat Rambøll projektering, resterende     100.000 kr. 

• Flytning af dump, Aappilattoq, resterende KJ-kontrakt     700.000 kr. 

• Gangsti, Ilulissat, resterende KJ-kontrakt                             800.000 kr. 

• Skole, Oqaatsut, Qarsoq projektering, resterende                            100.000 kr. 

• Ældreboliger, Ukkusissat, resterende Lasø-kontrakt  1.900.000 kr. 

• Almennyttige boliger A32, resterende KJ-kontrakt  3.000.000 kr. 

• Servicehus, Upernavik Kujalleq, resterende Qullilerisoq-kontrakt 1.000.000 kr. 

• Vej til lufthavn, Ilulissat, resterende KJ-kontrakt  5.000.000 kr. 

   I alt                          12.600.000 kr. 
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Projekterne, der foreslås at omplacere midler fra, er som følger: 

 

• Byggemodning, Uummannaq, bekostelig fase 2 udskydes  -1.000.000 kr. 

• Alderdomshjem, Ilulissat, selvstyrerefusion fra 2022  -1.700.000 kr. 

• Kloakrenovering, Ilimanaq, projektering udskydes  -   150.000 kr. 

• Sullissivik/brandlager, Naajaat, besparelse projektering illorput -   200.000 kr. 

• Forsamlingshus, Siorapaluk, renovering udskydes  -   250.000 kr. 

• Gæstehus, Savissivik, besparelse projektering illorput  -   250.000 kr. 

• Ungdomsboliger, Oqaatsut, projektering udskydes  -   450.000 kr. 

• Ældreboliger, Saqqaq + Ilulissat, besparelse projektering illorput  -   450.000 kr. 

• Ældreboliger, Uummannaq, besparelse projektering illorput  -   450.000 kr. 

• Lyskryds, Ilulissat, besparelse i projektering   -   250.000 kr. 

• Lærerbolig, Nuussuaq, besparelse via Panbo typehus  -   450.000 kr. 

• Pontonbroer, Upernavik bygder, besparelse erhvervsforvaltning -   550.000 kr. 

• Boliger, Uummannaq, besparelse i projektering   -   450.000 kr. 

• Kirkegård, Uummannaq, delvis udskydelse af projekt  -   500.000 kr. 

• Kirkegård, Upernavik, delvis udskydelse af projekt  -   500.000 kr. 

   I alt     -7.600.000 kr. 
 

Det videre forløb 

Såfremt udvalget godkender indstillingen, vil sagen fremføres for Økonomiudvalget og dernæst 

Kommunalbestyrelsen. 

 

Konsekvenser: 

 

En godkendelse vil betyde, at langt de fleste kontraktbundne projekter fortsat kan overholde deres budgetter 

iht. gældende aftaler med rådgivere og entreprenører. Samtidig betyder det en besparelse og i flere tilfælde 

udskydelse til 2024 af nævnte anlægsprojekter. Da flere af midlerne er afsat til projekteringer, vil 

udskydelsen ikke nødvendigvis betyde en større forsinkelse af selve anlægsarbejdet. Dette skyldes, at der 

uanset vil skulle bevilges yderligere midler i kommende år for fysisk at kunne opstarte projekterne. 

 

Projekter, hvor der foreslås besparelser:  

Lyskryds, Ilulissat. Besparelsen efterlader 250.000 kr. til en fortsat projektering af lyskryds ved rådgiver 

Sweco. For at igangsætte selve anlægsarbejdet kræves fortsat en yderligere bevilling i 2024, og projektet er 

således ikke påvirket af besparelsen. 

Lærerbolig, Nuussuaq. Besparelsen efterlader 50.000 kr. til indhentning af tilbud samt tegningsmateriale på 

et Christian Panbo typehus, som kan igangsættes i 2024 som planlagt med en yderligere bevilling.  

Pontonbroer, Upernavik. Midlerne til projektet er afsat gennem erhvervsforvaltningen, hvorfor der kan opnås 

en besparelse under anlægskontoen.  

Boliger, Uummannaq. Besparelsen efterlader 150.000 kr. til et udvidet byggeprogram/skitseprojekt. Dette 

betyder, at en senere projektering langt hurtigere kan finde sted næste år med en ny bevilling. 

Kirkegård i Uummannaq og Upernavik. Besparelsen efterlader 500.000 kr. hvert sted i 2023, hvilket betyder 

at projekterne fortsat kan igangsættes i indeværende år. Hvis de besparede midler bevilges igen i 2024, vil 

projekterne kunne afsluttes som forventet. 

Sullissivik/brandlager, Naajaat. Besparelsen baserer sig på en brugsret til illorput 2021-typehus, som 

kommunen har opnået fra selvstyret. Første del af projekteringen håndteres således internt i forvaltningen, 

herunder placering af bygninger samt planløsning iht. illorput 2021. Dette betyder en økonomisk og 

tidsmæssig reduktion, hvorfor projektering/udbud langt hurtigere kan finde sted næste år med en ny 

bevilling. Således forventes besparelsen ikke at påvirke projektets tidsramme. 

Ældreboliger, Saqqaq + Ilulissat. Besparelsen baserer sig på en brugsret til illorput 2021 ligesom beskrevet 

ovenfor. 

Ældreboliger, Uummannaq. Besparelsen baserer sig på en brugsret til illorput 2021 ligesom beskrevet 

ovenfor. 
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Gæstehus, Savissivik. Besparelsen baserer sig på en brugsret til illorput 2021 ligesom beskrevet ovenfor. 

Kloakrenovering, Ilimanaq. Besparelsen efterlader 50.000 kr. til et udkast til kloakrenovering i bygden. 

Herved frigives resterende midler til omplacering til andre nødvendige projekter. 

Byggemodning, Uummannaq. Fase 2 af byggemodningen, herunder tilkobling af kloak og vand, har vist sig 

særlig bekostelig og langt over budget. Ved at udskyde næste fase til en evt. ny bevilling i 2024 efterlades 

500.000 kr. til fortsat at udføre 1. fase som planlagt i 2023. 

Forsamlingshus, Siorapaluk. Det har vist sig meget svært at igangsætte renoveringen af forsamlingshuset i 

den nordlige bygd grundet manglende håndværkere. Ved at udskyde renoveringen til næste år, frigives 

midlerne til kontraktbundne projekter. 

Ungdomsboliger, Oqaatsut. Kommunen har ansøgt selvstyret om brugsret til ungdomsbolig-typehuset, 

selvstyret opfører i flere grønlandske byer. Brugsretten er imidlertid ikke blevet godkendt, hvorfor 

projektering udskydes til 2024, hvorved midlerne frigives herfra. 

Alderdomshjem, Ilulissat. Halvdelen af udgifterne til udvidelsen af alderdomshjemmet afholdes af selvstyret. 

Selvstyrerefusion fra 2022 er imidlertid først modtaget i 2023, hvorfor 1.700.000 kr. kan omplaceres til andre 

kontraktbundne projekter. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ved ovenstående besparelser på nævnte anlægsprojekter vil der kunne frigives 7,7 mio. kr. til omplacering til 

andre kontraktbundne projekter, som i alt mangler at få tilført 12,7 mio. kr. Om omplaceringen finder sted, 

vil der altså fortsat mangle 5 mio. kr. for at dække kontrakten for Vej til lufthavn-projektet i 2023. De 

manglende midler forventes dog at kunne findes på anlægskontoen, om der skæres yderligere og/eller 

udskydes flere projekter. En sådan yderligere besparelse kræver dog et bedre overblik over alle projekter 

efter de mange anlægsarbejder henover sommeren, hvor et overblik over evt. yderligere forsinkelser dermed 

bedre kan defineres. 

Omplaceringen vil betyde, at anlægskontoen fortsat kan dække størstedelen af den likviditet, der blev stillet 

til rådighed i slutningen af 2022. Alternativt vil en tillægsbevilling fra andre konti kunne finansiere den 

oprindeligt planlagte videreførelse af gældende projekter for 2023. 

Omplaceringen vil samtidig betyde, at udskydelser af projekter til 2024, vil binde flere midler på 

anlægsbudgettet fremadrettet. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse 

 Avannaata Kommuneplan 2018-2030 med tillæg 

 Økonomiudvalgsmøde nr. 09/22 d. 18. november 2022 

 Kommunalbestyrelsesmøde nr. 07/22 d. 25. november 2022 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik  

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Udvalget godkender forslaget om omplaceringer af anlægsmidler 

 

Beslutning: 

Ikke godkendt, idet kommunalbestyrelsen har godkendt fordeling efter antal indbyggere. 

Det indstilles, at oprette fond hurtigst muligt. Sagen videre behandles politisk. 
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Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at: 

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen fra Udvalgt for Teknik blev godkendt. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilagsmateriale: 

 

Bilag 015-01: Tillægsbevillingsskema 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 016 

KOM 061 Forslag til Affaldsplan for Avannaata 

kommunia 

Journal nr.  

 
Resume: 

 

Udvalget skal tage stilling til kommunens kommende affaldsplan. Kommunen skal ifølge bestemmelser have 

en affaldsplan. Kommunen skal have disse planer for at arbejde med affaldshåndteringen og bortskaffelse af 

det i henhold til lovgivningen. I affaldsplanen nævnes en række strategiske mål med dertilhørende tiltag, dvs. 

ting som skal gøres for, at man kan få opfyldt det mål man har sat sig. Sagen er videre sendt til behandling i 

kommunalbestyrelsen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunen har 25 bosteder, 4 byer og 21 bygder med i alt 10.906 indbyggere. Der bliver produceret 9.288 

tons affald per år. Det store problemer ligger i, at affald hober sig op på dumpe på grund af manglende 

bortskaffelsesmuligheder. Affaldshandlingsplanen, som er udarbejdet af Selvstyret, ligger op til at alle 

forbrændingsanlæg i Grønland skal overholde EU’s emissionskrav fra 1.1.2024. Hvilket betyder at 

Kommunens 7 forbrændingsanlæg, som er i drift, efter planen skal lukkes 1.1.2024. Kommunen har i mange 

år foretaget åben afbrænding af alt husholdningsaffald. Selvstyret har i februar 2023 afslået kommunens 

dispensationsansøgning til åben afbrænding, da kommunen ikke har en gældende Affaldsplan, der viser en 

langsigtet løsning. Dette gjorte, at forvaltningen har påbegyndt en ny Affaldsplan med de overordnede 

løsninger på affaldsproblematikken, der er realiserbare inden for den nærmeste årrække. 

 

Kommunen skal derfor have en affaldsplan, som fortæller hvordan affaldsområdet skal udvikle sig i en 

periode på op til 12 år. Planen skal læne sig op ad Selvstyrets Affaldshandlingsplan, som går ud på at affald 

skal bortskaffes forsvarligt, dvs. at affaldet bortskaffes så meget som muligt efter affaldshierarkiet. Alle 

mindre bosteder skal have pakkemulighed, således affald kan transporteres til byer med forsvarligt 

bortskaffelsesmuligheder. 

 

Planen skal indeholde indsatsområder for alle bosteder og indeholde et investeringsplan. Forvaltningen har 

derfor indarbejdet et investeringsplan indtil 2027. Investeringsplanen er udarbejdet for at sikre, at der er de 

udstyr og faciliteter, der skal være i alle bosteder, for at løse affaldsproblematikkerne. 

 

Affaldsplanen er også et svar på fremtidig behandling af affald, som teknisk udvalgsformand Niels 

Davidsen, i forbindelse med kommunalbestyrelsesmøde i starten af året, har ønsket drøftelse om. Se bilag 

005-01.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Kommunen har udarbejdet et udkast til Affaldsplan, som baserer sig på kommunens planstrategi. Dette 

udkast er udarbejdet med henblik på at fornyelse af tidligere Affaldsplan for Avannaata kommunia. Udkastet 

til affaldsplan, skal desuden vedlægges ved ny dispensationsansøgning til åben afbrænding for 

sommerperioden 2023.  

 

Planen består af følgende tiltag:  

- Etapevis udskibning af affald fra alle bosteder i Avannaata Kommunia 

- Indkøb af lille gummiged og lille gravemaskine til de fleste bygder over en årrække. 

- Etablering af mandskabsskur og modtagestationer i de fleste byer og bygder. 

- Fortsat undersøgelse af muligheder for etablering af mindre forbrændingsanlæg på længere sigt. 

 

Planen betyder således, at udskibning skal foregå for alle bosteder fra år 2027. Dette betyder blandt andet 

investeringer i maskiner og infrastruktur over en årrække. Dette vil være en udgift for kommunen, men da 

kommunens udstyr flere steder er nedslidt, er det en investering, der må gøres uanset. Arbejdet med 

modtagestationer og mandskabsskure er allerede påbegyndt, og ville skulle fortsætte for at opnå planens mål. 
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Kommunen har indtil nu arbejdet med mindre forbrændingsanlæg til bostederne. Da denne teknologi, ikke er 

udviklet til et punkt, hvor anlæggene kan godkendes ifølge gældende krav, betyder at man forsat vil følge 

med i udviklingen inden for dette område, og se hvad der bliver muligt i fremtiden. 

 

Det videre forløb 

Såfremt udvalget vælger at støtte planens indhold, vil den sendes videre til behandling i økonomiudvalget og 

derefter kommunalbestyrelsen. Hvis planen godkendes af kommunalbestyrelsen, vil den sendes til 

Selvstyrets departement for Landbrug, Selvforsyning, Energi og Miljø til behandling. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ved endelig vedtagelse af Affaldsplanen vil forpligte kommunalbestyrelsen i at følge planen fremadrettet, 

det betyder, at der skal afsættes større økonomiske investeringer til forbedring af miljøforhold i kommunen 

hvert år, og dermed til tiltag som vil forbedre miljøforhold i kommunen. 

Der er flere økonomiske tiltag for 2023 som er finansieret allerede med undtagelse af tømning af dumpen i 

Upernavik, som på nuværende er til politisk behandling. Derudover er der flere projekter har støtte gennem 

miljøfonden og vil komme kommunen til gavn i de kommende år.  

 

Konsekvenser  

 

Planen giver mulighed for igen at søge dispensation til åbne afbrændinger indtil det enkelte bosted har fået 

en permanent løsning, som beskrevet i planen. Derudover giver planen fælle retningslinje for hvad der skal 

ske på affaldsområdet, hvilket er vigtigt for de fremtidige investeringer, og kommunens samlede 

koordinerede arbejde. Planen vil være gældende frem til kommunalbestyrelsen vedtager en evt. revision af 

affaldsplanen. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 9 af 22. november 2011 om beskyttelse af miljøet 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 7. januar 2021 om affald 

 Planstrategi 2020 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Udvalg for Økonomi 

Kommunalbestyrelse 

 

Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til udvalget at:  

Udvalget godkender udkast til Affaldsplanen. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at: 

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 
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Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilagsmateriale: 

 

Bilag 016-01:  Udkast til Affaldsplanen for Avannaata Kommunia 

Bilag 016-02:  Politisk forslag – Niels Davidsen 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 017 

KOM 062 Økonomisk overblik af Serviceaftale for 

udskibning af forbrændingsegnet affald 

Journal nr. 

 

 

 
Resume: 

 

Kommunen er i gang med at undersøge udskibnings muligheder, af forbrændingsegnet affald fra alle 

bosteder i Avannaata Kommunia. Kommunalbestyreksen bedes tage stilling til, om der skal arbejdes videre 

på, udskibning af forbrændingsegnet affald. Denne indstilling vil fremlægge det økonomiske overblik over 

egne landgangsfartøjer i samspil med serviceaftalen. Derudover bedes kommunalbestyrelsen tage stilling til, 

om der ligeledes skal arbejdes videre på følgende:  

 

1) Undersøgelse alternative muligheder til udskibning. 

2) Udskibning af affald fra bygderne af erhvervslivet, med efterfølgende udskibning fra de største bosteder 

med serviceaftalen.  

3) Udskibning af affald ved rent erhvervsarbejde, uden brug af serviceaftalen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunen er på nuværende tidspunkt, i gang med at undersøge forskellige udskibningsmuligheder af 

forbrændingsegnet affald. Serviceaftalen tager imod forbrændingsegnet affald. Økonomien i forslaget om 

egne landgangsfartøjer, er udregnet fra et perspektiv hvor man selv flytter alle typer affald. Affaldet flyttes 

fra alle mindre bosteder, og ind til de fem største bosteder med landgangsfartøjerne. Hvorefter de udskibes 

fra de fem største bosteder med North Viking via. serviceaftalen. 

 

Kommunen har modtaget et udkast til en serviceaftale, som kan ses på Bilag 1 og Bilag 2. På baggrund af 

dette er det på Bilag 3 beregnet, at det ville kræve 4,25 ture til Avannaata Kommunia for at få udskibet alt 

forbrændingsegnet affald årligt. Dette ville beløbe sig til omkring 6.875.000 kr årligt.  

 

Dertil skal der indkøbes og driftes 4 Landgangsfartøjer til transport af affaldet fra de mindre bosteder til de 

fem største bosteder. Den samlede pris for landgangsfartøjer, drift og serviceaftale vil være et engangsbeløb 

på kr. 8 millioner og ca. kr. 10,34 millioner i årlige omkostninger. Dette kan ses på bilag 4. Bemærk, dette 

budget medregner ikke driftsudgifter på land, i form af kørsel, maskiner mm. 

 

Teknisk forvaltning er fortsat i gang med at undersøge de to andre alternativer til planen med 

landgangsfartøjerne og serviceforsalget.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forvaltningen arbejder videre med alle tre løsningsforslag, for senere fremlæggelse for udvalget. 

 

Forslag 1: Egne landgangsfartøjer og serviceaftalen: 

Kommunen køber 4 pramme til kr. 2 mio. pr stk. Til at afhente samt flytte alt affald fra små bosteder, over til 

de fem største beboelser. Hvorefter serviceaftalen afhenter det forbrændingsegnet affald. Øvrigt affald vil 

blive udskibet med RAL, eller via tillægsaftaler med serviceaftalen. Hvert landgangsfartøj bemandes af to 

medarbejdere, til 300.000 kr årligt pr ansat.  

 

Forslag 2: Erhvervslivet og Serviceaftalen: 

I dette forslag køber Avannaata Kommunia ikke landgangsfartøjerne. I stedet har erhvervslivet vidst 

interesse i at udføre netop denne opgave. Forvaltningen vil bede potentielle erhvervspartner, der er kunne 

være interesseret i opgaven, til at fremsende et overslag. Af denne grund er der endnu ikke udarbejdet et 

budgetoverslag. 

Efter erhvervet har skibet affaldet til de fem største bosteder. Da vil serviceaftalen under samme pris som 

den i forslag 1.  
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Forslag 3: Erhverv med deres Udskibning. 

I dette forslag køber Avannaata Kommunia ikke landgangsfartøjerne, eller indgår i serviceaftalen. I stedet vil 

erhvervslivet stå for hele udskibningsprocessen Forvaltningen vil bede potentielle erhvervspartner, der er 

kunne være interesseret i opgaven, til at fremsende et overslag. Af denne grund er der på nuværende 

tidspunkt ikke udarbejdet et budgetoverslag. 

 

Det videre forløb 

Såfremt undersøgelserne godkendes af udvalget til forsat bearbejdelse af forvaltningen. Vil der blive skabt 

budgetter, som giver et overblik på prisen mellem de konkurrerende løsninger.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

En godkendelse til forsat undersøgelse af planerne, har ingen direkte økonomiske konsekvenser.  

I 2023 har Selvstyret valgt at give støtte til udskibning af affal gennem ESANI. Dette for Avanaataa 

kommuia, derfor er omkostningerne ved udskibning i 2023 reducerede i forhold til 2024 og frem.  

 

Konsekvenser:  

 

Såfremt udvalget godkender indstilling, vil forvaltningen arbejde videre med at kortlægge de økonomiske 

konsekvenser ved de 3 løsningsforslag. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 7. januar 2021 om affald 

 Affaldshandlingsplanen 2020-2031 

 Landstingsforordning nr. 8 af 15. november 2007 om ændring af landstingsforordning om 

beskyttelse af miljøet 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Godkende, at der udarbejdes videre på mulige planer for udskibning af forbrændingsegnet affald.  

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at: 

Tilslutte sig indstilingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt, men udvalget betinger sig at midlerne hentes indenfor budgettet og at planen 

fremlægges til kommunalbestyrelsesmødet i september. 
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Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilagsmateriale: 

 

Bilag 017-01 Samarbejdsaftale mellem Avannaata Kommunia og ESANI A/S 

Bilag 017-02 Uddybende kommentere til samarbejdsaftalen  

Bilag 017-03 Leje af North Viking, Serviceaftale 

Bilag 017-04 Indkøb af Landgangsfartøjer 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 018 

KOM 063 Borgersortering af glas, metal og farligt 

affald.   

Journal nr.  

 

Resume: 

 

Forvaltningen har i henhold til den kommunale affaldsplan, kommunale regulativer, samt planstrategi 2020, 

vurderet at borgersortering af glas, metal og farligt affald, er en miljømæssig samt kommunal fordelagtig og 

nødvendig ordning. Kommunalbestyrelsen bedes tage stilling til om pilotprojektet med sortering af glas og 

metal i Ilulissat, skal gøres til en fast ordning samt udvide denne til de fire næst størst bosteder ligeledes. 

Samt om borgertilgængeligheden for aflevering af farligt affald skal øges i det fem største bosteder. 

 

Sagsfremstilling: 

 

På baggrund af de politiske ønsker angående en miljøvenlig og bæredygtig fremtid med bedre økonomiske 

muligheder i Grønland. Er borgersortering af glas, metal og farligt affald et relevant punkt for Avannaata 

Kommunia. 

Glas som materiale er 100% genbrugeligt, og kan under de rette omstændigheder genbruges uden tab af 

kvalitet. Selv uden for de rette omstændigheder, er glas som produkt meget anvendeligt som f.eks. 

fyldmateriale.  

 

På nuværende tidspunkt genanvendes glas og metal fra borgere ikke i Ilulissat, dog gør fortsat sortering, at 

processen kører og klar til at kommende genanvendelse eller anden form for nyttiggørelse. Derudover ender 

fraktionerne ikke i forbrændingsanlægget og det sikrer derved bedre brændværdi af affaldet. 

 

Ved afbrænding af farligt affald og metal, forekommer Dioxiner og PCB. Disse stoffer er nævneværdigt 

farlige for mennesker, og Grønland ligger væsentligt over EU´s emissionsgrænseværdier. Langvarige skader 

forekommer nemt på mennesker, og derfor er det i Selvstyrets Affaldshandlingsplanen 2020-2031, noteret 

som en prioritet at nedbringe udledningen af farlige dioxiner. Sortering af metal og farligt affald vil 

væsentligt reducere sådanne udledninger, og øge folkesundhed samt borgerbevidsthed angående sortering.  

 

Ved borgersortering af glas, metal og farligt affald i kommunens fem største bosteder, som udgør ca. 85% af 

kommunens samlede affaldsmængde. Kan man imødekomme Planstrategi 2020 mål, om øget fraktionering 

og genanvendelse, Planstrategi 2020 nævner desuden at ”I alle byerne vil vi udvikle sorteringssystemet, så en 

større andel af vores affald kan blive udnyttet og genanvendt. Vi vil sortere plast, glas, metal/jern og 

pap/papir, samt fokusere 

på øget frasortering af farligt affald.” 

 

Sortering Fordele: 

 

1. Genanvendt glas kan i fremtiden i bedste fald erstatte 95% af nye rå glasmaterialer. I værste fald er glas 

stadig et fremragende fyldemateriale og granulat. 

 

2. Glas kan opbevares foreviget uden miljøskadelige konsekvenser. 

 

3. Sorteret metal kan genanvendes lokalt, eller skibes til Danmark til genanvendelse. 

 

4. Ved at fjerne glas og metal fra forbrændingen, vil slagger blive væsentligt reduceret. Det medfører mindre 

rengøring, samt mindre ekstraarbejde og omkostninger heraf. 

 

5. Fraværet af metal og glas, vil øge brændværdien relevant i forbrændingsanlæg. 

 

6. Det kan på sigt bidrage til en cirkulær økonomi, der mindsker behov for import af nye materialer, og holde 

ressourcer tilgængelige lokalt. 
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Løsningsforslag – faglig vurdering 

Det giver mening i henhold til selvstyrets bekendtgørelse nr. 4 af 17 af Inatsisartutlov om beskyttelse af 

miljøet. At det vedtages at glas, metal og farligt sorteres både privat og i erhverv. 

 

Det videre forløb 

Så fermt udvalget godkender det forslået. Så vil vi udbrede sortering til de fem største bosteder, samt 

opsætning af allrede indkøbte sorterings container til farligt affald. Hertil udarbejdes for implementering af 

sorterings muligheder i de mindre bosteder.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der er mindre økonomisk konsekvenser for kommunen ved indkøb af sorteringscontainere til glas og metal 

og fragt af allerede indkøbte containere til farligt affald. Der forventes desuden mindre øgede driftsopgaver 

og herunder driftsomkostninger.  

 

Konsekvenser: 

 

Såfremt udvalget godkender indstillingen, vil der blive opsat beholdere til sortering i de største 5 bosteder. 

Der vil være minimale driftsopgaver samt forøget miljømæssigt gevinst. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 4 af 17. februar 2022 om beskyttelse af miljøet 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3 af 7. januar 2021 om affald 

 Planstrategi 2020 

 Affaldsregulativer for private husstande Avannaata Kommunia, fra 2019 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til udvalget at: 

Forvaltningen anbefaler, at udvalget godkender sorteringsforslaget for glas, metal og farligt affald. Samt 

der udarbejdes en plan for sortering i mindre bosteder på sigt. 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at:  
Tilslutte sig indstllingen fra Udvalget for Teknik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 
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Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 019 

KOM 064 Vurdering af idékonkurrence for ny vejnavne 

i Ilulissat 

Journal nr. 18.01.02 

 

 
Resume: 

 

To kommende veje i delområder 1200-A21 og 1200-A31 i Ilulissat skal navngives. Kommunalbestyrelsen 

bedes vælge et navn til hver vej blandt de indsendte forslag. Idékonkurrence var godkendt i punkt 23-026 i 

løbet af møde 06-23. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Da boligområdet over for Hotel Arctic (1200-A31) snart skal bebos, skal vejen i området navngives. 

Derudover er der godkendt plan for området i nærheden af Sisorarfik (1200-A21), som i fremtiden skal 

byggemodnes, og som også får brug for navngivning af kommende vej.  

 

I den forbindelse har der været afholdt en navnekonkurrence på de to kommende veje. Kommunens borgere 

havde således mulighed for at indsende deres forslag sammen med en begrundelse for forslaget.  

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Der er indkommet 20 forslag til vej 1 over for Hotel Arctic (1200-A31). Forslagene til vej 1 fremgår af bilag 

013-02. 

Der er indkommet 16 forslag til vej 2 området i nærheden af Sisorarfik (1200-A21). Forslagene til vej 2 

fremgår af bilag 013-03. 

 

Det videre forløb 

Derefter er der følgende opgaver for forvaltningen: 

 Eksisterende vejnavnegrænse skal ændres eller oprettes. 

 Opkaldes vejene efter personer skal eventuelle pårørende godkende dette. 

 Stavemåden skal ”godkendes” i Sprogsekretariatet (Sprognævnet godkender ikke navne; men 

rådgiver omkring stavemåde). 

 Der skal orienteres om navneændringen til alle involverede: Asiaq (input til grundkort), 

Driftsafdelingen (som skal have lavet et nyt vejnavneskilt), Sullissivik (hvor det lokale folkeregister 

opdatere med en ny vejkode i folkeregistret), det lokale Politi, TelePost, Nukissiorfiit, Beredskab og 

det lokale sygehus (med hensyn til viden ved udrykninger). 

 Arealtildelingerne i de påvirkede områder skal opdateres med de nye vejnavne. 

 Idékonkurrence resultat skal fremstilles for kommunalbestyrelse. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der vil være mindre økonomiske konsekvenser ved indkøb af vejskilte. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 4 af 1. juni 2017 om Grønlands Stednavnenævn 

 Inatsisartutlov nr. 5 af 1. juni 2017 om Grønlands Sprognævn 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget  

Kommunalbestyrelse 
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Beslutningen i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen foreslår Udvalget for Teknik at: 

Vælge navne til veje. 

 

Beslutning: 

Det indstillet at, vej i felt A31 navngives: Alfred Steenholdt Aqqutaa. 

Det indstillet at, vej i felt A21 navngives: Holger Sivertsen Aqqutaa. 

Sakio ønsker at, revidering af vejnavne i Uummannaq undersøges. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at: 

Tilslutte sig indstillingen fra Udvalget for Teknik 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilagsmateriale: 

 

Bilag 019-01: Kort over delområder 1200-A21 og 1200-A31 

Bilag 019-02: Forslag for ny vejnavn i delområde 1200-A31 (ny vej 1) 

Bilag 019-03: Forslag for ny vejnavn i delområde 1200-A21 (ny vej 2) 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 020 

KOM 065 Høring over forslag til Inatsisartutlov om 

ændring af landstingslov om havneafgift 

(genindførelse af en krydstogtpassagerafgift) 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

I 2015 besluttede Inatsisartut at ophæve opkrævning af afgift for krydstogtspassagerer. Nu har Naalakkersui-

sut sendt forslag om genindførelse af afgiften til høring. 

Udvalget for Erhverv har på sine studieture til Reykjavik i hhv. 2018 og 2022, erfaret hvorledes krydstogts-

passagerafgift i praksis bliver administreret. På Island bliver afgiften kanaliseret til havnen i den pågældende 

by turistskibet anløber og bruges til drift og udvikling af havnen. 

Udover krydstogtskibspassagerafgiften opkræves der på Island også en afgift for alle hotelovernatninger, 

som bruges til løbende vedligehold af natur og miljø. Således bidrager de folk som besøger Island økono-

misk til at modstå det ødelæggende pres på natur og miljø, som de selv er med til at skabe. 

Med høringen er det Naalakkersuisut hensigt, at loven træder i kraft pr. 1. januar 2025. 

I denne sag skal kommunalbestyrelsen fortsætte drøftelsen som Udvalget for Erhverv og økonomiudvalget 

allerede har haft om emnet og evt. tage en ny stillingtagen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

I lovforslaget er afgiften inddelt i 3 kategorier:  

 

1. Afgiften beregnes pr. bruttoton (BT) efter følgende satser: 

 Krydstogtskibe pr. påbegyndt døgn   kr. 1,1/BT 

 Passagerskibe pr. påbegyndt døgn  kr. 0,7/BT 

 Fiskefartøjer registreret som hjemmehørende i Danmark,  

på Færøerne eller i udlandet pr. påbegyndt døgn  kr. 0,7/BT 

 4) Skibe indrettet til transport af gods, samt andre skibe  

pr. påbegyndt uge     kr. 0,7/BT 

 

2. Passagerafgift    kr. 50/pax 

 

3. Miljø- og vedligeholdelsesgebyr   kr. 20/pax 

 

Udvalget skal være opmærksom på følgende: 

 

 Afgifter vedr. 1 og 2 vil i følge forslaget tilfalde landskassen. 

 Afgifter vedr. 3 vil i ifølge forslaget tilfalde kommunen. 

 Afgifter vedr. 1 – Her har man ikke specifikt medtaget sejlbåde. 

 

Til trods for sejlbåde der kommer med turister er lette og små optager de meget plads i havnene, og i sær i de 

havne med pladsmangel, kan de i nogle tilfælde optage plads i længere tid, og skabe problemer, især i 

Ilulissat. 

 

 Vedr. afgift 3 vil det i følge forslaget være en kommunal opgave at opkræve. 

 

Der er planlagt lidt over 80 anløb af krydstogtsskibe i Avannaata Kommunia, primært til Ilulissat, men 

enkelte helt op til Qaanaaq. Se bilag. 

 

Sammenholdt med de planlagte anløb i år, og forslag til genindførelse af krydstogtspassagerafgiften, ville 

afgiftsopkrævningen have set således ud:  
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 BT-afgift Pax-afgift Miljø-afgift 

 1/1 1/1 50,0% 1/1 50,0% 

Ilulissat 1.362.460 1.435.300 717.650 574.120 287.060 

         

Ilimanaq 138.600 413.000 206.500 165.200 82.600 

         

Uummannaq 254.100 241.650 120.825 96.660 48.330 

         

Upernavik 137.500 140.400 70.200 56.160 28.080 

         

Qaanaaq 82.500 65.450 32.725 26.180 13.090 

         

I alt: 1.975.160 2.295.800 1.147.900 918.320 459.160 
Krydstogtskibs anløb i Avannaata Kommunia med udgangspunkt i de største anløbssted. 

 

- BT-afgiften ligger fast, da den udregnes på baggrund af skibets brutto tonnage. 

- Passagerafgiften beregnes ud fra hvor mange passagerer der er med i skibet. To variabler beregnes, 

hvor der er fyldt op og i den ene beregning, hvor halvdelen af pladserne er belagt. 

- Miljø og vedligeholdelsesgebyr beregnes ud fra, hvor mange af skibets passagerer, der faktisk går i 

land. To variabler er beregnes, i den ene hvor alle skibets passagerer går i land, og kun de halve i den 

anden. 

 

Det er svært at gætte på, i hvor stor målestok genindførelse af afgifter vil have indflydelse på anløb af kryds-

togtsskibe til Grønland. Men vi ved, at der er eksempler på størrelsen af krydstogtspassagerafgifter i sam-

menlignelige destinationer som ligger markant højere, end det beløb der opereres i nærværende lovforslag. 

Eksempel: (lande navn) 

 

Konsekvenser: 

 

Såfremt lovforslaget bliver vedtaget i sit nuværende form vil det betyde, at Avannaata Kommunia i såfald 

skal have en person ansat blot for at opkræve miljø og vedligeholdelsesgebyret. Det må påregnes, at op-

krævningsarbejdet af afgifter/gebyrer fra krydstogtsskibe vil tage tid, især i opstartsfasen og i sommerpe-

rioden vil kræve en fuldtidsbemanding  

Det må påregnes, at indførelse af afgifter kan medføre nedgang i antallet af anløb fra krydstogtsskibe, især i 

det år, hvor afgifterne træder ikraft. Et er sikkert, og det er, at så mange krydstogtsskibe anløber grønlandske 

havne skyldes, at det er billigt at anløbe havne her, og det kom også frem i pressen for nyligt. 

 

Det videre forløb: 

Fra forvaltningen bemærkes, at følgende kommentarer og ændringsforslag kan indarbejdes i høringssvaret: 

 

 Afgiftsatsen bør være højere for de helt store skibe og som forurener mest. 

 Sejlbåde bør medtages i afgiftstype 1, og gerne opkræves højere beløb end de store skibe, f.eks. med 

kr. 5/BT. Dette begrundes med, at sådanne sejlbåde bruger havnene en stor del af sommerperioden 

og medfører store problemer i havne, som i forvejen har pladsproblemer. 

 Sejlbåde bør samtidig opkræves afgifter i den tid de har slået anker på kystområderne. 

 Afgiftstype 2 bør ikke godkendes i den foreliggende form, hvor afgiften skal tilfalde landskassen, da 

den i stedet for bør tilfalde kommunekasserne. 

 Afgiftstype 3 kan ikke betale sig, da det kræver lønudgift til en ansat, og derfor bør der stilles krav til 

Selvstyret om at dække en udgift på kr. 217.000,- som udbetales til kommunerne via bloktilskud. 

 

Udover havneafgiften bør man være særligt opmærksom på følgende:  
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- I høringsbrevet vedr. havneafgifter har man ikke medtaget naturturister, og som overnatter på hotel-

ler. Disse bør man medtage. Se oversigt vedr. hotelovernatninger. 

 

 
 

- Hvis hotelgæster i Avannaata kommunia opkræves miljø-og vedligeholdelsesgebyr med kr. 20/pr. 

overnatning vil det give omkring kr. 500.000,-. 

- Arrangementer hvor naturen bliver benyttet, f.eks. motionsløb og lign. F.eks. Ilulissat marathon ud-

nytter naturen og bl.a. går igennem UNESCO området, herunder gennem historiske ruiner i 

Sermermiut. 

- Rygsæksturiser (backpacker) som sover i telte ude i naturen bør også afgiftsbelægges.  

 

Disse nævnte, som udnytter naturen og på den ene eller den anden måde efterlader deres spor/aftryk ude i 

naturen bør betale miljø-og vedligeholdesesgebyr. 

 

Økonomiske konsekvensere: 

 

Forslaget hvis den gennemføres i den foreliggende form, vil medføre en mindre indtægt til Avannaata 

Kommunia. Derudover vil de medføre, at kommunen skal ansætte en medarbejder, som skal tage sig af 

opgaven med at opkræve gebyr. Pr. halvt år vil beløbet andrage kr. 217.000,-. 

 

Mulige konsekvenser: 

 

Antal af krydstogtsskibe som anløber Grønland kan falde, og på den anden side kan Avannaata Kommunia få 

en mindre indtægt alt efter hvor mange skibe der anløber Avannaata Kommunia. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Landstingslov nr. 2 af 21. maj 2002 om ændring af landstingslov om havneafgift (Indførelse af 

passagerafgift for krydstogtskibe)  

 

 

Sagsbehandling:  

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen for Erhverv indstiller at: 

Det videre forløb drøftes politisk og et høringssvar færdiggøres. 

 

Beslutning: 

Udvalget mener, at satserne for de enkelte afgiftstyper er sat for lave, og mener, at der i høringssvaret skal 

foreslås højere satser.  

Udvalget anser det for passende, at store skibe, men også mindre skibe, som udleder større forurening, bør 

afkræves højere afgifter, og at det bør medtages i høringssvaret. 

Udvalget mener ikke det skal være en kommunalopgave at opkræve afgifter. Udvalget vurderer, at der skal 

strammes op i det videre arbejde med høringssvaret.  

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 
Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Erhverv. 

 

Beslutning: 
Indstillingen blev godkendt. 
 
Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 021 

KOM 066 Ansøgning om budget omrokering Journal nr.  

 
Resumé: 

 

På mødet d. 19. maj 2023 godkendte Kommunalbestyrelsen, at uforbrugte bevillinger til bygder og yder-

distrikter for 2022 kan søges i 2023. Uforbrugte midler i 2022 andrager ca. kr. 1,2 mio.  

 

Sagsfremstilling: 

 

Udvalget for Erhverv kan søge de i 2022 uforbrugte midler til bygder og yderdistrikter til Økonomiudvalget. 

Forudsat ansøgningen godkendes vil midlerne blive brugt til prioriterede opgaver. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

De kr. 1,2 mio. hentes fra kommunekassen.  

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumentr: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltning for Erhverv indstiller til Udvalget for Erhverv om at godkende budget omrokering på kr. 1,2 

mio. og at denne videresendes til Økonomiudvalget mhp. godkendelse dér. 

 

Beslutning: 

Dagsordens nr. 23-021. 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

Tilslutte sig beslutningen i Udvalget for Erhverv. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt, men der skal udarbejdes plan for hvor det skal anvendes samt at opførelse 

sikres. Planen skal fremlægges kommunalbestyrelsen til efteråret. 
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Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indtillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 022 

KOM 067 Høringssvar vedrørende redegørelse om 

muligheder for etablering af 

uddannelsesmuligheder 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

På Inatsisartut efterårssamling i 2021 og behandling af pkt. 95 og pkt. 107 blev det besluttet, at der skal fore-

tages afdækning af muligheder for at etablere uddannelsesinstitutioner i hhv. Kommuni Qeqertalik og Avan-

naata Kommunia. 

På gundlag af beslutningen blev der nedsat en arbejdsgruppe bestående af repræsentanter fra brancheskoler, 

arbejdsgivere, de to nævnte kommuner samt fra uddannelsesstyrelsen. Arbejdsgruppen skulle afdække mu-

lighederne for etablering af uddannelsesinstitutioner i området og komme med en redegørelse til Inatsisartut. 

Det var denne redegørelse som blev sendt til høring med svarfrist til den 17. maj 2023. Men blot een dag til 

fristens udløb blev fristen rykket frem, således udvalget ikke fik lejlighed til at fremkomme med et hørings-

svar indenfor fristen. Hermed den administrative høringssvar, som forvaltningen har sendt til Selvstyret, som 

en orientering. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Høringssvaret blev sendt med følgende indhold: 

 

Svar fra: Avannaata Kommunia 
 

Som det første påpegede vi den alt for korte tidsfrist, som gjorde det vanskeligt at komme med en grundigt 

høringssvar. Udvalgene for Erhverv og Inerisaavik havde ellers planlagt at komme med et politisk hørings-

svar, men fik ikke mulighed herfor. 

 

Avannaata Kommunia har følgende kommentarer til høringsbrevet:  

 

 (Majoriaq Ilulissat (2022), afdækning af behovet for arbejdskraft i Avannaata Kommunia efterår 

2022) 

 Ilulissat er den førende turistattraktion i hele Grønland 

 Den kendsgerning, at udefrakommende arbejdskraft stiger i antal 

 Tilpasningsbehov i forhold til den kommende atlantlufthavn i Ilulissat  

 

Avannaata Kommunia har følgende kommentarer til arbejdsgruppens høringsbrev: 

Mangel på arbejdskraft er stigende i de senere år i Avannaata Kommunia. Der mangler således arbejdskraft 

indenfor bygge og anlæg, kommunens borgerservice funktioner, turistbranchen, hotel og restaurations-

branchen, fiskeriet og andre servicefag. 

Det er ikke alle unge som forlader vores kommune for at tage en uddannelse, som vender tilbage til kommu-

nen, når de har gennemført deres uddannelser. Dette medfører, at der i kommunen er mangel på fastboende 

arbejdskraft. Ydermere betyder det, at tilkaldt arbejdskraft udefra stiger i antal. Færre unge forlader de steder 

hvor de er født, hvis der var en uddannelsesmulighed, fordi de således får mulighed for at udvikle sig og tage 

en uddannelse uden at forlade deres barndomsby. 

Mangel på arbejdskraft ved flere lokale indhandlingssteder gør det udfordrende at sikre en stabil og fortlø-

bende indhandling af deres fangst. Det skyldes bl.a., at der i de senere år har været en vandring fra 

timelønsar-bejde ved indhandlingssteder og andre kommunale funktioner i bygderne til jollefiskeri efter 

hellefisk, fordi de har fået tildelt licenser 

Mangel på arbejdskraft indenfor servicefagene, herunder hoteller, catering, turisme, men også indenfor 

bygge-og anlæg betyder, at der må tilkaldes arbejdskraft udefra. Det er vores vurdering, at dette forhold 

yderligere vil blive forstærket efter atlantlufthavnen er blevet taget i brug, hvis ikke vi gør noget ved 

situationen. 
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Vores nabolande Island og Færøerne har store lufthavne og efter disse er blevet internationaliseret har de op-

levet markant udvikling, hvor de måtte tilkalde arbejdskraft udefra, hvis ikke servicebranchen og den økono-

miske opsving ikke skulle gå i stå. Det må vi regne med bliver tilfældet i Ilulissat når atlantlufthavnen åbner. 

Avannaata Kommunia må i den situation byde udefra kommende arbejdskraft velkommen til byen, men 

ønsker at dette bliver i mindst muligt skala, da man foretrækker, at arbejdskraften i landet bliver brugt. 

Avannaata Kommunia ser ikke andre muligheder for at gøre noget ved de forannævnte forhold end at der 

åbnes uddannelsesmuligheder i vores kommune.  

Vi bakker op om arbejdsgruppens overvejelser om muligheder for etablering af følgende uddannelsesmulig-

heder:  

 

Erhvervsmæssige uddannelser: 

 

 Innovationsskole i Avannaata Kommunia 

 Forberedelsesskole for oplevelsesture indenfor turismen. Avannaata Kommuni 

 Erhvervsuddannelser og kurser i Avannaata Kommunia 

 Erhvervssuddannelse i Avannaata Kommuni, hvor det er muligt at vælge enkelte fagretninger 

 

Musikskole: 

 

 Musikskole i Ilulissat 

 

GUX erhvervs gymnasium: 

 

 Erhvervsgymnasium i Avannaata Kommunia 

 

Videregående uddannelser: 

 

 Turismeuddannelse som fjernstudium 

 Forskerpark i Ilulissat vedr. turisme 

 Videregående uddannelse i Ilulissat vedr. klimaforskning 

 Bachelor uddannelse vedr. musik 

 

Grundliggende erhvervsuddannelser: 

 

 Ungdomsrådgivning for uddannelse 

 Tilvejebringe muligheder for at uddanne folk uden uddannelse, men som er i arbejde 

 

Afslutningsvis skal vi gøre opmærksom på, at de politiske udvalg i Avannaata Kommunia er beredt til at 

drøfte sikring af dette arbejde og allerede byder velkommen til et samarbejde, og således ønsker vi jer god 

arbejdslyst. 

 

Videre forløb 

Redegørelsen er nu afleveret til Inatsisartut. Inatsisartut vil tage stilling hvorledes de vil bruge redegørelsen, 

og hvorvidt Inatsisartut vil tage emnet til behandling eller enkelte medlemmer vil komme med beslutnings-

forslag. 
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Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

Forretningsorden for Inatsisartut 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller at høringssvaret tages til efterretning. 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget, at:  

Tage beslutningen i Udvalget for Erhverv til efterretning. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 023 

KOM 068 Økonomisk afrapportering 2. kvartal Journal nr.  

 

Resumé: 

 

I henhold til styrelses-, budget- og regnskabslov, ligeledes styrelsesvedtægt, behandler de ansvarlige stående 

udvalg regnskabet og sender disse videre til økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen til endelig 

godkendelse. I denne sag skal kopmmunalbestyrelsen behandle økonomisk status pr. 31. maj 2023. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Den økonomiske status pr. 31. maj 2023 der er færdigbehandlet af stående udvalg fremlægges for Økono-

miudvalget og kommunalbestyrelsen. 

Afrapportering i forbindelse med økonomisk status vedr. sagsområder for de stående udvalg er anført neden-

under. 

 
Emne  OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Administrations område 169.714 0 169.714 67.500 102.214 39,8% 

Teknisk område 49.474 0 49.474 23.749 25.725 48,0% 

Erhvervs område 26.619 0 26.619 4.575 22.067 17,2% 

Familie område 326.178 0 326.178 137.721 188.457 42,2% 

Udviklings område 311.354 1.800 313.154 115.049 198.105 36,7% 

Forsyningsvirksomhed 15.174 0 15.174 8.706 6.468 57,4% 

Driftsomkostninger 898.513 1.800 900.313 357.300 543.036 39,7% 

Anlægsområdet 79.747 1.000 80.747 28.740 52.007 35,6% 

Drift og anlægsudgifter 978.260 2.800 981.060 386.041 595.043 39,3% 

Indtægter -996.928 0 -996.928 -422.856 -574.072 42,4% 

Resultat før status -18.668 2.800 -15.868 -36.815 20.970   

Statusområdet 7.172 0 7.172 

Killiffissiuinermi aningaasaatit -6,8 mio. kr.-iupput ukiup 

aallartinnerani aningaasaatit 21,4 mio. kr.-iullutik. 

Årsresultat -11.496 2.800 -8.696 

Primo kassebeholdning 21.379   21.379 

Ultimo kassebeholdning 32.875 -2.800 30.075 

 
 

Samlet set er der mindre omkostningsforbrug i budgetterne for driften. Dette skyldes bl.a. at de fleste 

aktivite-ter først nu er ved at blive iværksat i de forskellige forvaltninger, hvor projekter for teknik og 

anlægsområdet traditionelt stiger i sommerperioden. 

 

Indtægterne følger budget, og selvom kontoen ser ud som om indtægterne er bagud på statusdagen 31. maj 

2023, så kan det berettes, at der kom kr. 46,1 mio. i bloktilskud i løbet af statusdagen. 
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Økonomiudvalget: 

 

Økonomiudvalg OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Folkevalgte 16.328   16.328 5.320 11.008 32,6% 

Administration 139.228   139.228 55.109 84.119 39,6% 

Tværgående aktiviteter 14.158   14.158 7.072 7.086 50,0% 

Indtægter -996.928   -996.928 -422.856 -574.072 42,4% 

Økonomiudvalg -827.214 0 -827.214 -355.355 -471.859 43,0% 

 

Udgifter til folkevalgte 

Omkostninger til folkevalgte kører normal. Samlet set er der et lille mindreforbrug, som skyldes mindre 

rejseaktivitet på statustidspunktet. 

 

Aflønning af bygdebestyrelserne forløber samlet set efter bevillingerne. 

 

Administrationsudgifter 

Lønudgifter følger generelt budgettet. Udgifter til eksterne konsulenter ligger lige nu mindre end budget, 

men forbruget afhænger af behovet, og der kan ske ændringer. 

 

Udgifter til rejser og kurser ligger også på et lavt niveau på denne tid af året, og vil begynde at stige i løbet af 

efteråret. 

 

IT udgifter 

Udgiftsniveauet ser mindre ud i forhold til budget, og det skyldes, at anskaffelser af nyt system og isenkram 

endnu ikke er iværksat. Det påregnes, at forbruget følge budgettet resten af året, med forbehold for ekstra-

ordinære begivenheder. 

 

Udgifter til tværgående aktiviteter 

Forbruget ser umiddelbart højt ud. Det skyldes, at de årlige udgifter til forsikringer bliver betalt primo året. 

Der er dog mindreforbrug eksempelvis vedr. bevillinger til byer og bygder, og forbruget vil begynde at stige 

for resten af året.  

 

Indtægter 

Indtægter følger budget. Det skal fremhæves, at indtægter fra personskatter sker bagud. Indtægter for juni 

måned på kr. 37,0 mio. vil først blive modtaget i juli.  

 

Selskabsskatten kommer fra Skattestyrelsen efter indkomstårets udløb indenfor 1. kvartal i det efterfølgende 

år og efter selskabsskatten er blevet beregnet. 

 

Tilskud følger budget og disse bliver månedsvis forud betalt. Indtægter vedr. juli er ikke medtaget i denne 

status, da beløbet på kr. 46,1 mio. først blev indsat i løbet af statusdagen. 
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Udvalget for Teknik og Anlæg: 

 

TEKNISKE OMRÅDE OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Veje, broer, trapper, mv. 4.275   4.275 1.547 2.728 36,2% 

Snerydning, renholdelse 5.943   5.943 3.097 2.846 52,1% 

Levende ressourcer 2.244   2.244 1.291 953 57,5% 

Kommunale virksomheder 4.300   4.300 3.386 914 78,7% 

Brandvæsen 13.043   13.043 5.064 7.979 38,8% 

Teknisk virksomhed 19.669   19.669 9.364 10.305 47,6% 

Teknisk drift 49.474 0 49.474 23.749 25.725 48,0% 

 

Veje broer og trapper:  
Omfatter primært vedligeholdelse af veje, broer, trapper, anskaffelse af juletræer, drift af kirkegårde, og drift 

af kloaknettet. Generelt har kontoen et mindre forbrug i forholdet til kvartalet. Dette skyldes de fleste 

aktiviteter forbundet med veje og trapper foregår henover sommeren. Dog er der et merforbrug under 

pladser og legepladser m.v. grundet merarbejde til privat elektriker for at få julelys op og ned af lysmaster i 

Ilulissat. Efter lokaludvalget har indkøbt flere julelys, har det fordoblet arbejdsmængden og heraf udgifterne 

til disse. Dette skal tilpasses til budget 2024. Der er et merforbrug i kirkegården i Ilulissat grundet forældet 

gravemaskine, hvilket har forårsaget at kommunen har været nødsaget til at få privat entreprenør til 

udgravning af gravpladser i de perioder maskinen ikke kører. Det forventes, at der lokalt i Ilulissat kommer 

til at være merforbrug i slutningen af året til drift af kirkegård. Det forventes dog at kontoen for kirkegårde 

holder budgettet i slutning af året. 

 

Snerydning, renholdelse:  
Omfatter primært snerydning, renholdelse, og vedligeholdelse af slædesporet i Ilulissat. Der er endnu ikke 

brugt midler fra renholdelseskonto, dette skyldes at aktiviteter forbundet med aktiviteter forbundet med 

denne konto foregår henover sommeren. I forhold til snerydningskontoen har der lokalt i Upernavik været 

ekstra indsats med hensyn til snerydning og grusning. Kommunen har været nødsaget til at bruge flere midler 

på ekstra privat entreprenør, da entreprenøren, der udfører snerydning har ikke kunnet følge med. Dette 

skyldes ualmindelig ekstra nedbør i løbet af foråret. Kontoen for snerydning i Upernavik forventes at 

overskride budgettet med omkring kr. 200.000-250.000. Konto for præparering af slædespor forventes at 

blive overholdt. 

 

Levende ressourcer:  
Omfatter bl.a. hundehold. Kontoen har generelt et merforbrug i forholdet til kvartalet. Dette skyldes et lokalt 

merforbrug i Upernavik området, grundet større kursusudgifter til vaccinationslicens, hvilket også betyder at 

der kan forventes merforbrug i slutningen af året. Generelt forventes det dog at Kontoen overholder 

budgettet. 

 

Forskellige kommunale virksomheder:  
Omfatter primært drift af servicehuse og bygdedrift.  

Kontoen har på nuværende tidspunkt et merforbrug i forhold til kvartalet. Der har i flere bygder været 

nødvendigt at reparere kørende materiel og flere steder reparation og vedligehold af driftsudstyr og 

vaskemaskiner. Disse har givet udslag i budget. Derudover er der i flere bygder større udgifter til rengøring 

og mindre indtægter end forventet. Disse er forvaltningen i gang med at undersøge. Hvis der opstår flere 

uforudsete hændelser i servicehuse, kan der blive udfordringer med at holde det fastlagte budget.  

 

Brandvæsen:  

Kontoen ligger på 38,8 procent, hvilket er som forventet på nuværende tidspunkt. Der er lokalt merforbrug i 

Qaarsut og Niaqornat, hvilket skyldes lønninger til tsunamivagtordningen. Kommunen har rettet henvendelse 

til Selvstyret med henblik på, at få Selvstyret til at medfinancierer vagtordningen. Hvis ikke Selvstyret vil 

medfinansiere vagtordningen, skal kommunen være forberedt på evt. en tillægsbevillingsansøgning, når der 

er kommet afklaring.  
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Øvrige tekniske virksomheder:  
Omfatter kommunal entreprenørvirksomhed samt busdrift.  

Kontoen for kommunal entreprenørvirksomhed har et merforbrug i forhold til kvartalet. Dette skyldes 

primært anskaffelse af materialer sker i starten af året, da de fleste materialer sikres at komme med første 

skib i de nordlige byer. Derudover har der været problemer med udstyr, som gør, at der skulle anskaffes nye 

materialer og udstyr for at undgå driftsstop. Busdriften holder indtil videre det forventede forbrug. Der er 

dog lokale udfordringer særligt i Uummannaq, med mange dages driftsstop, hvilket resulterer i et mindre 

forbrug. Der er afsat midler på busdrift for et halvt år i 2023, da den nye bus først skulle begynde at køre 

tidligst i starten af juli, når bussen er ankommet. Dette betyder også at driftsbudgettet på bus i Upernavik 

ikke er brugt endnu. 

 

Forsyning: 

 

FORSYNING OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Renovation 11.680   11.680 5.691 5.989 48,7% 

Forsyningsvirksomheder 3.494   3.494 3.015 479 86,3% 

Forsyningsvirksomheder 15.174 0 15.174 8.706 6.468 57,4% 

 

Kontoen ligger med et højt forbrug på 57,4 procent. Forklaringen skal primært findes under kontoen for 

forsyningsvirksomhed, hvor der er merkant merforbrug i forholdet til kvartalet. Dette skyldes blandt andet 

indtægter for fjernvarmesalg er 1 måned forsinket, samt størstedelen af indtægter fra takstbetalinger fra 

erhvervsaffald sker henover sommeren. Derudover er der større indsats i gang i Upernavik på grund af 

ophobning af affald på dumpen. Der er oprettet skiftehold ved forbrænding i Upernavik, hvor det forventes et 

merforbrug under lønninger i modtagestations- og forbrændingskonto lokalt. 

 

I februar 2023, besluttede Selvstyret, at der ikke ville blive givet flere dispensationer til åbne afbrændinger i 

Avannaata Kommunia. Baggrunden for dette var, at Selvstyret mente, at kommune ikke havde et realistisk 

og sammenhængende plan, som alternativt til den nationale affaldsløsning. Denne beslutning vil i høj grad 

påvirke drifts området, og den økonomiske ramme, der blev sat for 2023. Da beslutningen både betyder en 

periodevis ophobning af affald, samt at nye midlertidige tiltag må gøres ved hjælp af eksterne Selvskaber og 

entreprenører, vil budgettet ikke kunne holdes i sin nuværende form.  

 

Omstillingen af håndteringen vil derfor give uforudsete udgifter, som forvaltningen i øjeblikket er ved at få 

et overblik over gennem indhentning af tilbud ved eksterne selvskaber og virksomheder. 

 

Renovation: 

Kontoen omfatter kommunens renovationsarbejde samt drift af modtagestationer. 

Forbrugsprocenten er på 23,7%, hvilket nogenlunde følger budgettet. Takstbetalinger for dag- og 

natrenovation samt modtagelse af erhvervsaffald forventes at følge budget i slutningen af året. Forvaltningen 

forventer dog at budgettet vil blive påvirket grundet længere periode uden åben afbrænding, vil resultere i 

nødvendighed i at skulle gøre ekstra indsats enten ved forsendelse af affald eller åben afbrænding hvis 

dispensationen godkendes af selvstyret. 
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Forsyningsvirksomhed:  
Kontoen omfatter blandt andet forbrændingen, havneanlæg og skorstensfejning. Forbruget på kontoen ligger 

på nuværende tidspunkt meget højt på 40,1%. Det skyldes primært større indkøb af udstyr, materiel, 

sikkerhedsudstyr og personalepleje allerede er blevet indkøbt. Derudover er traktoren i Ilulissat er blevet 

beskudt, hvor det har været nødvendigt at indkøbe udstyr til reparationer. Forvaltningen har dog oprettet 

forsikringssag, hvor der er forhåbning om at få midlerne tilbage ved sagens afslutning. Kontoen for 

havneanlæg har et mindre forbrug, dette skyldes udgifter til placering af pontonbroer først viser sig, når der 

ikke længere er is i havnene, og igen når pontonbroer skal tages op igen og repareres. 

Vedligeholdelseskontoen for forbrændingsanlægget er blevet besparet i budgetlægningen, da selvstyret 

havde meldt ud at alle forbrændingsanlæg der ikke overholder EU’s emissionskrav skal lukkes i 1.1.2024. 

Fjernvarmerørene ved forbrændingsanlægget har dog brug for vedligehold på kr. 900.000, hvis anlægget 

fortsat skal være i brug i længere tid end til 1.1.2024. 

 

Anlægsudgifter: 

 

ANLÆGSUDGIFTER OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Udvikling og uddannelse    18.919   18.919 5.061 13.858 26,8% 

Erhvervsudvikling      7.000   7.000 6.599 401 94,3% 

Sociale formål     2.953   2.953 -188 3.141 -6,4% 

Teknik, miljø og plan   10.573   10.573 560 10.013 5,3% 

Fritid, kultur og religion   7.179   7.179 36 7.143 0,5% 

Infrastruktur      19.194   19.194 9.274 9.920 48,3% 

Forsyning      9.929   9.929 5.193 4.736 52,3% 

Beredskab og kriminalforsorg    0 1000 1.000   1.000 0,0% 

Administration      4.000   4.000 2.205 1.795 55,1% 

ANLÆGSUDGIFTER 79.747 1.000 80.747 28.740 52.007 35,6% 

 

Kontoen har ved andet kvartal et samlet forbrug på 35,6% af det fastlagte budget for 2023 på kr. 80.747. 

Kontoen forventes at have et større forbrug i sommerhalvåret, hvor anlægsafdelingens samarbejdspartnere, 

særligt entreprenørerne, udfører mange arbejder for kommunen. 

Forsinkelser i 2022 har betydet, at ubrugte anlægsmidler, der ellers var planlagt til overførsel til 2023, i 

stedet er blevet inddraget til finansiering af et underskud i kommunens finanser i 2022. Dette har betydet, at 

flere anlægsprojekter mangler midler i 2023. Nogen af disse projekter er kontraktbundne, hvorfor midlerne 

må omplaceres hertil enten fra andre endnu ikke igangsatte anlægsprojekter og/eller andre forvaltninger. 

Ubrugte anlægsmidler vil fra 2023 overgå direkte til en Anlægs- og renoveringsfond, således der i fremtiden 

ikke behøves ansøges om overførsel af midler fra år til år. 

 

Anlæg vedr. udvikling og uddannelse 

Kontoen har et samlet budget på kr. 18.919 og et nuværende forbrug på 26,8%.  

Daginstitution, Tasiusaq (kr. 3.500). Entreprenør Lasø har nedrevet gammelt forsamlingshus, alt i mens 

entreprenør Qullilerisoq opfører ny daginstitution samme sted. Projektet var forsinket i 2022, hvorfor ubrugte 

midler på 2,3 mio. kr. var planlagt til overførsel til 2023. Da disse midler ikke er overført, må de i stedet 

genbevilges i 2024 for at arbejdet kan færdiggøres.  

Integreret institution, Ilulissat (kr. 10.000). Rådgiver Titarneq har projekteret ny kombineret daginstitution 

og børnehave i området foran A32. Entreprenør KJ vil udføre projektet i årene 2022-2025.  

Skole, Oqaatsut (kr. 0). Rådgiver Qarsoq projekterer ny skole i Oqaatsut, som har været forsinket grundet 

afklaring vedr. placering nær B-66. Ubrugte midler på 1,5 mio. kr. var planlagt til overførsel fra 2022, midler 

der delvist mangler for at færdigprojektere og udbyde blandt entreprenører i 2023. 

Skole, Ukkusissat (kr. 0). Rådgiver Rambøll har udført tilsyn og registrering af den eksisterende skole forud 

for projektering af sanering for en fremtidig skole i Ukkusissat. Ubrugte midler på 0,5 mio. kr. var planlagt 

til overførsel fra 2022, midler der delvist mangler for at færdigprojektere og udbyde blandt entreprenører i 

2023. 
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Skole, Tasiusaq (kr. 1.000). Rådgiver Masanti står for projektering og opstart på tilbygning/renovering af 

den eksisterende skole i Tasiusaq. Entreprenør Lasø udfører renoveringsopgaven, mens tilbygningen sættes i 

licitation i 2023.  

Skole, Qaanaaq (kr. 2.000). Rådgiver Masanti udbyder større renoverings- og saneringsarbejder på den 

eksisterende skole i Qaanaaq over en flerårig periode. Projektet har grundlæggende oplevet manglende 

interesserede entreprenører. El- og VVS-arbejder forventes dog at kunne udføres i 2023.  

Ny skole, Innaarsuit (kr. 2.419). Projektet pågår ved entreprenør Lasø frem til aflevering i 2023.  

 

Anlæg vedr. erhvervsudvikling 

Kontoen har et samlet budget på kr. 7.000 og et nuværende forbrug på 94,3%.  

Stigevogn i Ilulissat (kr. 3.000). Beredskabet er i færd med indkøb af ny brandbil til Ilulissat, hvoraf 

halvdelen blev betalt i 2022 og halvdelen i 2023. 

Indkøb af køretøjer (kr. 4.000). Der er foretaget en række større indkøb af kørende materiel, herunder bl.a. 

gummihjulslæsser til Upernavik, Uummannaq og Ilulissat samt reservedele.  

 

Anlæg vedr. sociale formål 

Kontoen har et samlet budget på kr. 2.953 og et nuværende forbrug på -6,4%. Underforbruget skyldes en 

forsinket refusion fra selvstyret ifm. Alderdomshjemmet i Ilulissat. 

Handicaphus, Qaanaaq (kr. 250). Midler er afsat til projektering for værested for folk med mindre handicap. 

Disse har imidlertid fundet værested på skolen i Qaanaaq, hvor midlerne evt. kan omplaceres. 

Alderdomshjem, Upernavik (kr. 1.803). De sidste arbejder på tilbygningen pågår ved entreprenør, KJ, indtil 

aflevering sommeren 2023. 

Alderdomshjem, Ilulissat (kr. 0). Rådgiver Titarneq projekterer miljøsanering og tilbygning, og udbyder 

projektet blandt entreprenører i løbet af foråret 2023 forud for finanslovsforhandlingerne for 2024, hvor en 

plan for 50% medfinansiering forhandles med Selvstyret. En forsinket refusion for medfinansiering af 

projekteringen i 2022 er netop modtaget, midler der potentielt kan omplaceres til andre projekter eller 

overføres til 2024.  

Ældreboliger, Ukkusissat (kr. 0). Nedrivningen af det gamle servicehus er udført, og råhus er opført. 

Projektet forventes færdiggjort i løbet af sommeren 2023. Ubrugte midler på 1,9 mio. kr. var planlagt til 

overførsel fra 2022, midler der mangler for at færdiggøre arbejdet i 2023. 

Ældreboliger, Saqqaq + Ilulissat (kr. 450). Der er ansøgt om brugsret hos Selvstyret til Illorput 2023-

typehus-koncept, der vil projekteres færdigt i løbet af 2023 til mulig fremtidig opførsel. 

Ældreboliger, Uummannaq (kr. 450). Der er ansøgt om brugsret hos Selvstyret til Illorput 2023-typehus-

koncept, der vil projekteres færdigt i løbet af 2023 til mulig fremtidig opførsel. 

 

Anlæg vedr. teknik, miljø og plan 

Kontoen har et samlet budget på kr. 10.573 og et nuværende forbrug på 5,3%.  

Byggemodning, Ilulissat (kr. 2.000). Første del af byggemodningen pågår ved entreprenør KJ i dump-

området i Ilulissat. Næste fase af byggemodningen projekteres af Rambøll i samarbejde med Nukissiorfiit.  

Byggemodning, Uummannaq (kr. 1.500). Rådgiver Masanti projekterer 1. og 2. fase af byggemodning af vej 

til nye byggefelter i Uummannaq vest. Entreprenør KJ udfører 1. fase af byggemodningen, som afsluttes i 

løbet af 2023. 2. fase udliciteres i starten af 2023.  

Byggemodning, Upernavik (kr. 1.373). Projektet pågår ved entreprenør KJ, og byggemodning af 

vejforbindelse i Upernavik nord forventes afsluttet i løbet af 2023.  

Sullissivik/børnehave, Ikerasak (kr. 800). Midlerne vil gå til indvendige renoveringsopgaver, herunder gulv 

og afløb på eksisterende bygning i Ikerasak. 

Sullissivik, Qaarsut (kr. 250). Midlerne vil gå til mindre renoveringsopgaver på eksisterende filialkontor i 

Qaarsut. 

Miljøfonden (kr. 1.500). Kommunen har modtaget tilsagn om økonomisk støtte til 10 miljøprojekter hos 

Selvstyret, som der fortsat afventes svar på.  

Flodsikring, Siorapaluk (kr. 250). Midlerne vil gå til en undersøgelse af smeltevandets forløb i bygden samt 

risikovurdere de nærmeste bygninger hertil. 
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Flytning af dump, Aappilattoq (kr. 0). Arbejdet pågår hos entreprenør KJ, indtil aflevering i 2023. Ubrugte 

midler på 0,7 mio. kr. var planlagt til overførsel fra 2022, midler der mangler for at færdiggøre arbejdet i 

2023. 

Oprydning af dump, Ilulissat (kr. 800). Midlerne er tiltænkt planering langs dump-vejen og opsætning af 

foranstaltninger til forbedring af affaldssituationen, herunder telt til pakkemaskinen. 

Oprydning af veje i bygder (kr. 1.900). Midlerne går til vejudbedringer i flere bygder, herunder Kullorsuaq, 

Tasiusaq, Nuussuaq, Upernavik Kujalleq, Ukkusissat og Ikerasak. 

Opfyldning Qinngunnguit, Ilulissat (kr. 200). Midlerne vil gå til indkøb af pontonbro til opsætning ved 

Kanelen i Ilulissat. 

 

Anlæg vedr. fritid, kultur og religion 

Kontoen har et samlet budget på kr. 7.179 og et nuværende forbrug på 0,5%.  

Kunstgræsbane, Upernavik (kr. 500). Projektet har været forsinket ved entreprenør Lasø og KJ grundet 

vejrlig og manglende arbejdskraft. Projektet færdiggøres i sommeren 2023 ved professionelle 

kunstgræslæggere udefra. 

Fritidshjem, Ilulissat (kr. 4.029). Kontrakt er indgået med entreprenør Sannassisoq vedr. opførslen af nyt 

fritidshjem ved Atuarfik Jørgen Brønlund i Ilulissat i perioden 2022-2024. Projektet var forsinket i 2022, 

hvorfor ubrugte midler på 3,5 mio. kr. var planlagt til overførsel til 2023. Da disse midler ikke er overført, 

må de i stedet genbevilges i 2024 for at arbejdet kan færdiggøres.  

Forsamlingshus, Siorapaluk (kr. 250). Projektet omhandler renovering af B-528, som imidlertid ikke er ejet 

af kommunen. Forhandlinger indledes via mødeforeningen i bygden. 

Sullissivik/brandlager, Naajaat (kr. 200). Der er ansøgt om brugsret hos Selvstyret til Illorput 2023-typehus-

koncept, der vil projekteres færdigt i løbet af 2023 til mulig fremtidig opførsel. 

Sti til Nordlyscenter (kr. 200). Rådgiver Rambøll projekterer dispositionsforslag til mulig fremtidig opførsel. 

Kirkegård, Uummannaq (kr. 1.000). Midler er afsat til projektering af flere gravpladser i byen, enten via 

udvidelse af eksisterende kirkegård eller mulig anden placering i Uummannaq. 

Kirkegård, Upernavik (kr. 1.000). Midler er afsat til projektering af flere gravpladser i byen, sandsynligvis 

langs vejen til lufthavnen i Upernavik. 

 

Anlæg vedr. infrastruktur  
Kontoen har et samlet budget på kr. 19.194 og et nuværende forbrug på 48,3%.  

Vej til lufthavn, Ilulissat (kr. 5.000). Rådgiver Rambøll har projekteret vejstrækning samt gangsti over broen 

mod lufthavnen. Entreprenør KJ udfører opgaven, som forventes udført i etaper over 2-3 år. Ubrugte midler 

på 3,5 mio. kr. var planlagt til overførsel fra 2022, midler der mangler for at udføre arbejdet i 2023. 

Lyskryds, Ilulissat (kr. 500). Midlerne går til en undersøgelse af trafikforhold og projektering af fremtidigt 

lyskryds i Ilulissat. 

Gangsti, Ilulissat (kr. 0). Første fase af stiforløbet (fra Pisiffik til Jysk) igangsat hos entreprenør KJ. Ubrugte 

midler på 1,1 mio. kr. var planlagt til overførsel fra 2022, midler der delvist mangler for at færdiggøre 

arbejdet i 2023. 

Pontonbroer, Upernaviks bygder (kr. 550). Projektet omhandler indkøb og opsætning af pontonbroer i flere 

bygder. Erhvervsforvaltningen har imidlertid allerede igangsat projektet, hvorfor midlerne muligvis kan 

omplaceres til andre anlægsprojekter i 2023. 

Vedligehold af veje, Qaanaaq (kr. 1.000). Midlerne påtænkes at gå til vedligehold af bro- og vejstrækninger 

over smeltvandsfloder i Qaanaaq. 

Asfaltering, Upernavik (kr. 2.500). Der er indkøbt materialer til asfaltering af strækningen mellem 

kommunekontoret og dumpen i Upernavik i løbet af sommeren 2023.  

Asfaltering, Uummannaq (kr. 3.400). Der er indkøbt materialer til asfaltering af strækningen ud til den nye 

bydel samt langs havnen i Uummannaq i løbet af sommeren 2023.  

Asfaltering, Ilulissat (kr. 4.000). Der er indkøbt materialer til asfaltering af en strækning på ca. 2 km i 

Ilulissat. Det er endnu ikke afklaret, hvor der præcist vil blive asfalteret i 2023. 

Kloakrenovering, Uummannaq (kr. 2.044). Projektet omhandler særligt strækningen og ned til havnen i 

Uummannaq, som bliver renoveret ved entreprenør Lasø i løbet af 2023. 

Kloakrenovering, Ilimanaq (kr. 200). Der er indledt dialog med rådgiver Rambøll samt lokale interessenter 

til afklaring af projektet i samspil med en fremtidig spildevandsplan for området.   
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Anlæg vedr. forsyning  
Kontoen har et samlet budget på kr. 9.929 og et nuværende forbrug på 52,3%.  

Boliger, Uummannaq (kr. 600). Der er ansøgt om brugsret hos Selvstyret til Illorput 2023-typehus-koncept, 

der vil projekteres færdigt i løbet af 2023 til mulig fremtidig opførsel. 

Gæstehus, Savissivik (kr. 250). Der er ansøgt om brugsret hos Selvstyret til Illorput 2023-typehus-koncept, 

der vil projekteres færdigt i løbet af 2023 til mulig fremtidig opførsel. 

Ungdomsklub, Qaanaaq (kr. 0). Midlerne er bevilget renoveringsarbejder på Ihaariaq klubben i Qaanaaq. Det 

har ikke været til at finde udførende entreprenører i 2022.  

Almennyttig boliger A32, Ilulissat (kr. 0). Boligbyggeriet pågår hos entreprenør KJ, og de første 2 blokke (8 

boliger), er overdraget til INI. De resterende 2 boligblokke er forsinket hos entreprenøren og forventes 

afleveret i 2023. Ubrugte midler på 3 mio. kr. var planlagt til overførsel fra 2022, midler der mangler for at 

udføre arbejdet i 2023. 

Boligprogram for bygder, Qeqertaq (kr. 2.000). Projektet omhandler opførsel 1 lærerbolig i Qeqertaq. 

Projektet er leveret som bygherreleverance af Panbo. Entreprenør EJ Sanasut opfører huset med forventet 

afslutning i efteråret 2023. Boligprogram for bygder, Saattut (kr. 4.129). Projektet omhandler opførsel 2 

lærerboliger i Saattut. Projektet leveres som bygherreleverance af Panbo. Rådgiver Rambøll er i 

kontraktforhandlinger med interesserede entreprenører. Forventet afslutning for projektet er efteråret 2023.  

Lærerbolig, Nuussuaq (kr. 500). Der er ansøgt om brugsret hos Selvstyret til Illorput 2023-typehus-koncept, 

der vil projekteres færdigt i løbet af 2023 til mulig fremtidig opførsel. 

Ungdomsboliger, Oqaatsut (kr. 450). Rådgiver Qarsoq er blevet kontaktet med henblik på projektering af 

ungdomsboligerne i løbet af 2023. 

Servicehus, Upernavik Kujalleq (kr. 2.000). Rådgiver Masanti har projekteret nyt servicehus i Upernavik 

Kujalleq, der er et kombineret hus med mulighed for børnepasning og træningsfaciliteter. Projektet udføres 

ved entreprenør Qullilerisoq i årene 2023-2024. 

 

Anlæg vedr. beredskab og kriminalforsorg  

Kontoen har et samlet budget på kr. 1.000 og et nuværende forbrug på 0,0%.  

Beredskabskure, Nutaarmiut + Qeqertat (kr. 1.000). Indkøb af 2 stk. præfabrikerede beredskabsskure er 

igangsat hos leverandør Grønfeldt Elementer.  

 

Anlæg vedr. administrationen  

Kontoen har et samlet budget på kr. 4.000 og et nuværende forbrug på 55,1%.  

Kommunale bygninger (kr. 4.000). Midlerne vil gå til løbende kritiske udbedringer af den kommunale 

bygningsmassen.  
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Udvalget for Erhverv: 

 

FORVALTNING FOR ERHVERV OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Beskæftigelsesfr.foranstaltninger 1.703   1.703 378 1.325 22,2% 

Revalidering 1.907   1.907 285 1.622 14,9% 

Kommunalt erhvervsengagement 6.850   6.850 754 6.096 11,0% 

MAJORIAQ 11.057   11.057 832 10.225 7,5% 

Arbejdsmarkedsydelser 5.102   5.102 2.303 2.799 45,1% 

FORVALTN. FOR ERHVERV 26.619 0 26.619 4.575 22.067 17,2% 

 

Beskæftigelsesforanstaltninger 

Beskæftigelsesforanstaltninger kører igen nu. I Ilulissat Majoriaq er de første startet i april, hvor det vil køre 

frem til 31. juli med 5 personer fra Garage. Derudover pågår foranstaltninger i Uummannaq. 

Der er også fra enkelte byer sendte personer på højskoleophold. 

 

Revalidering 

I MG2 registreres registrerede ledige, langtidsledige som søger offentlig hjælp og vurderinger af arbejdsevne 

af ansøgere af førtidspension. Ansøgere som bliver tilbudt et arbejde og som nægter at tage imod det tilbudte 

sættes i karantæne i henhold til lovgivningen. 

Antal personer under revalidering er på 3 i Ilulissat og 6 under Flexjob. 1 på arbejdsprøvning i Uummannaq 

og 2 i revalidering, samt 2 Flexjobbere. I Upernavik 1 på  Revalidering og 1 under Flexjob. Qaanaaq – ingen. 

I de nordlige steder arbejder man med at smidigøre indsatsen for at bringe folk på revalidering og overgang 

til at komme på arbejde. Vi kan desuden nævne, at der i de nordlige steder er man ved at gå igang med at 

vurdere arbejdsevnen hos folk som søger førtidspension. Vi afventer at modtage sager fra Majoriaq. 

Majoriaq byerne venter på sager vedr. folk med førtidspension. Arbejdet fortsætter når disse er modtaget.  

Personalet fra arbejdsmarkedskontorerne, herunder sagsbehandler rejser nu ud til bygderne og igangsætter 

forskellige tiltag. 

 

Kommunens engagement i erhvervslivet 

Flere aktiviteter under denne konto er endnu ikke iværksat. Vi er ved at forberede et kursustilbud i 

samarbejde med Maritim.gl, hvor kursus i “Erhvervsduelighedsbevis” udbydes, i daglig tale 12 pax, hvortil 

der allerede er udvist stor interesse. For tilmeldte fra Avannaata Kommunia vil man kunne yde et tilskud på 

kr. 25.000 pr. person, en praksis som kører i Sermersooq. Forvaltningen har åbnet for 12 deltagere i kurset 12 

pax i år, og vi regner med at tilbyde samme mulighed til næste år. 

Bevilling til turismerelaterede aktiviteter er endnu ikke påbegyndt, og traditionelt er det, der sker mest i den 

anden halvdel af året. Vi planlægger afholdelse af et kursus. 

Vi vil gøre alt hvad vi kan for at gennemføre aktiviteter i forhold til bevilling vedr. udvikling af bygder og 

yderdistrikterne. Det er vi igang med at planlægge i samarbejde med teknisk forvaltning. Der vil blive gen-

nemført anskaffelser af materialer i år med henblik på senere opstilling, f.eks. af fangsthytter, ved passende 

tidsmuligheder. 

 

Turismeområdet 
Der er fortsat mindre forbrug. 

Det må påregnes, at der eksempelvis vedr. rejser kan komme et overforbrug. Det skyldes, at der som et led i 

kommunens markedsføringsarbejde vil blive rejst til turistmesser, herunder på fjerne destinationer. Senere på 

året vil der blive søgt om en budget omrokering til udvalget.  

Driftstilskud til turistkontoret i Ilulissat betales over konto 0401040000. Som det kan ses har der ikke været 

udgifter i år til trods for, at der er løbende udgifter. Vi er ved at undersøge, hvad der ligger til grund herfor, 

og vil sørge for, at fejlen bliver rettet op inden året er omme.  

Der er et marginalt overforbrug på Konto 122141201, og dettes skyldes, at der bl.a. har været udgifter i 

forhold til Sermitsiaq og National Geographic, stor britannien, hvor vi har købt en årsannonce. Det må påreg-

nes, at der vil komme en ansøgning om en budget omrokering. 
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Majoriaq 

Deltagelse i arbejdsgruppemøder via Teams. Disse møder fungerer fint, og formålet bliver præciseret 

løbende. Møderne er nyttige og indholdsrige. Derudover er mål for de enkelte Centerledere præciseret. 

Et af de større opgaver vi har fokus nu er at få unge til at komme ind i en uddannelsesforløb, hvor vejlederne 

kommer ud på skolerne. Det er bemærket, at skoleeleverne har udvist stor interesse herom. Uddannelsesmes-

se planlægges i Ilulissat og ligeledes vil der blive gennemført igen en Uddannelsescaravan. Man er også be-

gyndt at besøge fritidsklubber om aftenen een gang månedligt, hvorigennem det er lykkedes at få enkelte til 

at starte et uddannelsesforløb. Vejlederne har også på enkelte steder deltaget i forældremøder. I samarbejde 

med forvaltningen for Inerisaavik løste man et problem, bestående af modstand fra enkelte lærere. Det var 

forudset at nye initiativer vil blive mødt af modstand, men disse overvindes ved et konstruktivt samarbejde.  

 

Arbejdsmarkedsydelser 

Som tallene viser følger forbruget budgettet. Der er ikke ret meget at sige om Majoriaq, som alle steder har 

godt styr på økonomien, og hvor der ikke er sket overskridelser. Dog har der været budgetoverskridelser på 

baggrund af lukkeperiode for fiskefabrikker, hvor hjemsendte medarbejdere har modtaget arbejdsmarkeds-

ydelse. Erfaringsmæssigt vil udgifterne over denne konto stige mod slutningen af året, især i forbindelse med 

fabrikkernes hjemsendelser af medarbejdere. 

Som drøftet sidste gang har jeg haft mulighed for at mødes med Stefan fra Royal Greenland og snakkede 

med ham om de punkter som vi fra vores side var ønskelige for en løsning. Vi blev enige om, at der i 

forbindelse med lukkeperioder skulle RG selv benytte sig af sin sygeforsikringsordning og hjælpe sine 

stabile medarbej-dere, hvorimod de ustabile så må henvises til Majoriaq. Vi har ikke tallene, men vi 

forventer, at vi med en sådan ordning vil kunne yde hjælp til færre personer end normalt. Adspurgt om 

hvordan det går med deres medarbejderudvikling var svaret at deres HR afdeling i Nuuk kunne være mere 

produktivt. I juli måned vil vi på baggrund af et ønske fra Majoriaq, sammen med vejlederne, mødes med 

ledelsen af RG med henblik på at RG i højere grad åbner op som praktikplads. Vi vil også benytte denne 

lejlighed til at gøre rede for vores øn-ske omkring RG´s muligheder for vores arbejde med revalidering. 

Uanset ovenstående så vil Majoriaq fortsat arbejde med at anvise folk ved ledighed/hjemsendte 

fabriksarbejdere, da der er brug for hele arbejdsstyrken. Jeg forventer lignende aftaler med de lokale ledere, 

når vi kommer ud til de nordligere byer og bygder. 

 

Udvalget for Familie: 

 

FORVALTNING FOR FAMILIE OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Fripladser, daginst.området 256   256 211 45 82,3% 

Hjælpeforanst. for børn og unge 68.706   68.706 26.433 42.273 38,5% 

Førtidspension 55.190   55.190 22.919 32.271 41,5% 

Underholdsbidrag 292   292 54 238 18,4% 

Offentlige hjælp 5.552   5.552 2.243 3.309 40,4% 

Andre sociale ydelser 7.268   7.268 2.350 4.918 32,3% 

Ældreforsorg 90.462   90.462 40.653 49.809 44,9% 

Handicapområdet 97.881   97.881 42.412 55.469 43,3% 

Andre sociale udgifter 571   571 445 126 78,0% 

FORVALTN. FOR FAMILIE 326.178 0 326.178 137.721 188.457 42,2% 

 

Forvaltning for Familie 

Økonomisk status afrapportering pr. 31. maj. 

I Kommunens socialområde er medarbejderne beskæftiget med tunge sager. Her i løbet af foråret er der yder-

ligere fundet meget alvorlige forhold. Der er på et sted konstateret seksuelt overgreb af mindreårige. I den 

for-bindelse er Socialstyrelsen blevet kontaktet om at der er behov for hjælp. Trods der ikke umiddelbart var 

mu-lighed for at komme til stedet har man tilbudt at yde hjælp via fjernkommunikation. Nogle steder er 

selvmord påny blusset op, og her har man også behov for at blive hjulpet. Den fortløbende og forebyggende 

indsats bliver således berørt af sådanne forhold og bliver forstyrret hele tiden. Det er således udfordrende at 

følge den strategi man har lagt med henblik på at forbedre forholdende generelt indenfor det sociale område. 
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Der er i kommunen 851 børnesager. Vi er lovgivningsmæssig forpligtet til at gøre noget ved disse. 

Sagsbehandlerne har travl og sagsbehandler dem de kan nå på deres daglige arbejdstid. 

følge politirapporten har der i Avannaata Kommunia i 2022 været 8 som har taget deres eget liv. I perioden 

01.01.-17.04.2023 har 10 begået selvmord, heraf 6 under 30 år. 

Det er blevet konstateret at seksuelle overgreb kan medføre en række sociale udfordringer i livet, herunder 

alkoholmisbrug fra tidlig tidspunkt, graviditet blandt mindreårige og lign.  

I Sundhedskommissionens fornylig offentliggjorte betækning i maj 2023 kan det læses, at flere og flere 

ældre bliver uhelbredelig syge og forventninger og krav til sundhedsvæsenet bliver højere og højere. I 

forhold til disse bliver kommunale opgaver ikke mindre. I forhold til dem der bliver syge er der en lang 

række opgaver knyttet til kommunens socialforvaltning, herunder deres livsvilkår, økonomi, behov for hjælp 

og boligsitua-tion. Der skal være fokus på vilkår og arbejdsmiljø for de kommunale medarbejdere, såfremt 

man vil sikre borgerservice med høj standard og krav til dem kan blive indfriet tilfredsstillende for alle 

parter. 

 

Fripladser på dagtilbud 

Fripladser på dagtilbud benyttes af børn som er anbragt udenfor hjemmet, samt børn af uddannelsessøgende 

udenfor hjembyen.  

Budgetforbruget vedr. fripladser på dagtilbud nærmer sig et overforbrug, da der er sket budgetoverskridelse i 

Upernavik. En del af udgifter på kr. 41.291,- er blevet betalt over debitorafdelingen. Det er ved at blive 

under-søgt, da det ikke kan ses hvad de vedrører i systemet.  

Der er efter årsskiftet konstateret, at antallet af børn som benytter sig af fripladser er steget i Uummannaq og 

Upernavik, og forbruget er således højere end budget. Forbruget i Ilulissat er mindre end budget. 

 

Hjælpeforanstaltninger for børn og unge 

Over denne konto dækkes udgifter i forbindelse med anbringelser af børn udenfor hjemmet. Set i forhold til 

budgettet ligger forbruget stadig lavt i forhold til budget. Regninger til andre kommuner og en regning fra 

2022 på samlet kr. -2,7 mio. skal bogføres korrekt, da det vedrører det nævnte år. 

Der skal også omposteres i alt kr. 1,6 mio. som var konteret under handicapforsorgen, som retteligt burde 

være bogført under nærværende konto. 

I henhold til cirkulære skal der udbetales med et nedsat beløb for unge som er anbragt udenfor hjemmet, men 

som er under uddannelse. Der er sket flere fejludbetalinger, hvor der administrativt forsøges om at indkræve 

en del af disse udbetalinger på kr. 1,1 mio.  

Ud af de planlagte 5 moduler i familierådslagning, kører den 3. modul. Opfølgningsfasen vil blive iværksat 

inden året er omme. Der er rekruttering igang til ungdomsrådgivningen, og forberedelserne til åbningen af 

denne er allerede iværksat. Med hensyn til lokaler er forvaltningen for teknik kontaktet mhp. klargøring af 

administrative forhold. 

Ved Familiecenteret arbejder man med et projekt børnehus, og i det daglige behandlingsarbejde er man 

allerede igang med at arbejde med de første skridt. Videooptagelsesudstyr, som Selvstyret har finansieret, er 

ved at blive taget i brug i samarbejde med politiet. Derudover arbejdes der på at gøre indsatsen for børn og 

familier i Familiecentre i samarbejde med danske familiecentre mere ensartet. Målet er også mht. til tidlig 

indsats og arbejdet omkring MANU at iværksætte arbejde ved Familiecenteret i løbet af et halvt års tid. 

 

Førtidspension 

Førtidspension udbetales månedsvis forud. På grund af mindreforbrug i forrige år er budgettet gjort mindre i 

år, og forbruget følger nogenlunde budgettet i år. Byerne er blevet besøgt som et led i styrkelse af vurdering 

af arbejdsevne blandt modtagere af førtidspension. Målet er at kulegrave mere grundigt hvorledes 

arbejdsevne ser ud i denn gruppe. Det sker i samarbejde med Majoriaq, som skal have det daglige ansvar for 

det. 

 

Børnebidrag 

Der er her tale om underholdsbidrag til børn og udgifter i forbindelse med adoptionssager. 

Underholdsbidrag betales af kommunen som udlæg og skal refunderes fra Grønlands Selvstyre. Refiusionen 

sker en måned efter den faktiske udgift er blevet afholdt, hvorfor disse er metaget i kommunens budget. 

  



Møde nr. 23/04 Kommunalbestyrelsen Side 67 af 78 
 

Offentlig hjælp 

Samlet set følger forbruget budgettet. Forbruget viser status. 

Udgifter til offentlig hjælp er mindre end forrige år, da behovet er mindre på grund af mindre ledighed.  

Der er obs omkring kommunale støtteordninger, og man har besøgt medarbejderne på de andre beboede 

steder i kommunen med henblik på oplæring. 

 

Andre sociale udgifter 

Konten dækker over andre sociale udgifter, herunder barselsdagpenge, boligtilskud mv.  

Samlet set et forbrug som følger budgettet. Fællesudgifter kommune og Selvstyret, refusionssager er allerede 

klargjort til tiden, og derfor følger man budgettet. 

Herberget i Ilulissat til hjemløse med plads til 8 overnattende bliver flittigt benyttet, nogen gange er den fyldt 

og nogen gange ikke fyldt. Medarbejderne vurderer, at presset er blevet mindre nu da sommeren nærmer sig, 

men at presset påny vil vende tilbage til efteråret. 

 

Ældre forsorg 

Ældreforsorg, alderspension, alderdomshjem, beskyttede hjem, bokollektiver og boliger til ældre. 

Forbruget følger budget. Udgifter til alderspension og alderdomshjem følger budget og aktivitetstilbud om 

dagen følger også budtet. Hjemmehjælp og bokollektiver i bygderne har marginalt budgetoverskridelse, som 

skyldes, at der på disse også passes ældre som er sygdomsramte. 

 

Handicapområdet 

Kontoen omfatter rådgivning og støtte til handicappede. 

Der er mindre budgetforbrug, og det skyldes, at større regninger endnu ikke er modtaget. Der er lidt større 

forbrug på nogle konti og lidt mindre forbrug på andre. Forkert bogførte vil blive rettet. Det drejer sig om 

udgifter på handicapområdet som ved fejl var bogført under børn og unge. 

 

Andre sociale udgifter 

Andre sociale udgifter vedrører krisecenter, behandling af misbrug af rusmidler og lign. 

I begyndelsen af året benyttedes en privat behandler, og forbruget ser således højt ud. Resten af året vil man 

benytte sig af Allorfik, og overskridelse af budget forventes ikke at ske igen. 

 

Udvalget for Udvikling: 

 

FORVALTNING FOR LÆRING OPR 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Hjælpeforanstaltn. for børn og unge 6.061   6.061 1.679 4.382 27,7% 

Daginstitution for børn og unge 84.710   84.710 29.633 55.077 35,0% 

Skolevæsenet 174.909   174.909 67.068 107.841 38,3% 

Biblioteksvæsen 643   643 179 464 27,9% 

Fritidsvirksomhed & Tilskud 41.764 1.800 43.564 15.136 28.428 34,7% 

Museer 3.267   3.267 1.353 1.914 41,4% 

FORVALTN. FOR LÆRING 311.354 1.800 313.154 115.049 198.105 36,7% 

 

Forbruget i Forvaltning for Inerisaavik er på 36,7 %. I forvaltningen forfølges en stram budgetstyring. 

 

Forebyggelse 
Samlet forbrug på 27,7 %. Det skal erindres, at der ultimo juni skal trækkes løn. Forebyggelsesaktiviteterne 

følger den lagte årsplan på de enkelte steder, og de økonomiske rammer overholdes. 

 

Dagtilbud 

Et samlet forbrug på 35,0 %. Alle dagtilbud følger budget, undtagen en enkelt sted, hvor forbruget ligger på 

44 %. Der er enkelt dagplejer, som har mindreforbrug, enten på grund af manglende ansøgninger eller at 

hjemmet ikke overholdt kravene 
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Skolevæsen 

Et samlet forbrug på 38,3 %. Udgifter til varme og vand ligger højere end budget på de større skoler, men 

fordi der er fundet besparelser på andre områder følges den samlede budgetramme. Forbruget ved 

bygdeskolerne ligger højere end budget, og det skyldes, at der har været skolebespisning i januar måned. 

 

Biblioteker 

Forbrug på 27,9 %. Forbruget ligger lavt i forhold til budget. Når budgettet er lavt er forbruget i % meget 

følsomt, hvorfor der kan forekomme “store udsving” i procenttallet. 

 

Fritidsvirksomhed & tilskud 

Samlet forbrug 34,7 %. 14 dages løn på fritidsvirksomhed synes at ligge på et højt niveau. Måneds-løn under 

fritidsvirksomhed ligger lavt, men der vil blive lønudbetaling ultimo juni. Forbrug vedr. idræt og kultur er på 

53 %. Der har været udbetalt store rejsetilskud i forbindelse med Avannaata Qimussersua.  

Ekstra driftsbevilling på kr. 1,8 mio. til skolefritidsordninger på de 2 skoler i Ilulissat er medtaget i budget. 

 

Museer 

Forbruget på de 4 museer er på 41,4 %. Vedligeholdelsesudgifter på bygninger ligger på et højt niveau. Re-

noveringsbehovet er stor bl.a. på grund af klimaforandringer eller andre forhold. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Inatsisartutlov nr. 13 af 1. december 2021 om ændring af Inatsisartutlov om kommunernes og 

Grønlands Selvstyres budgetter og regnskaber 

 

Sagsbehandling: 

 

Stående udvalg 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget at:  

Godkende økonomik status afrapportering fra de stående udvalg. 

Godkende økonomisk status afrapportering fra sit eget ansvarsområde. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

Kassen usikker den 23. juni er den på cirka kr. – 24.0 mio, udvalget forlanger en stram/forsigtig 

økonomistyring og tilbageholdenhed med forbrug. 
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Indstilling: 

 

Økonnomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 023-01: Balance 

Bilag 023-02: Referater fra udvalgsmøderne 

Bilag 023-03: Økonomisk status rapportering 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 024 

KOM 069 Forslag til dagsorden Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsesmedlemmerne indsender deres medlemsforslag til sekretariatet, og sekretariatet frem-

kommer med vejledning i, hvordan de enkelte forslag håndteres. 

I denne sag bliver kommunalbestyrelsen orienteret om, hvordan de enkelte forslag kommer videre 

administrativt. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Dersom et medlem senest 21 dage forud for et ordinært møde har indgivet skriftlig anmodning om 

behandling af en sag, sætter Borgmesteren denne sag på dagsordenen for førstkommende møde. 

Kommunalbestyrelsesmedlemmernes forslag som skal videre administrativt bliver her belyst overfor 

udvalget. 

 

#1 Lena Ravn Davidsen (D) 

A) Forslag om, at bygge ny og større idrætshal i Ilulissat. 

 

Videre forløb: Sagen sendes til Udvalget for Udvikling, som efter drøftelse af sagen sender den videre til 

endelig behandling i Udvalget for Teknik, økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Deadline: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest i januar måned 2024.  

 

#2 Palle Jerimiassen (AT) 

A) Forslag om ændring af administrativ sagsbehandling. 

 

Videre forløb: Sagen sendes til økonomiudvalget, som efter drøftelse af sagen sender den videre til endelig 

behandling i kommunalbestyrelsen.  

Deadline: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest i januar måned 2024.  

 

#3 Sakio Fleischer (S) 

A) Forslag om ændring af reglerne for tilskud til rejseudgifter i forbindelse sportsarrangementer. 

 

Videre forløb: Sagen sendes til Udvalget for Udvikling, som efter drøftelse af sagen sender den videre til 

endelig behandling i Udvalget for Teknik, økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Deadline: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest i januar måned 2024.  

 

B) Forslag om terrænregulering på øerne Qeqertaarukassak og Ikerasannguaq samt anlæggelse af bro fra 

spidsen af Ikerasannguaq mod Qeqertaarukassak i Uummannaq. 

 

Videre forløb: Sagen sendes til Udvalget for Teknik, som efter drøftelse af sagen sender den videre til 

endelig behandling i økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Deadline: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest i januar måned 2024. 

C) Forslag om anlæggelse af mole og kaj ved ved Qasigissat i Uummannaq. 

 

Videre forløb: Sagen sendes til Udvalget for Teknik, som efter drøftelse af sagen sender den videre til 

endelig behandling i økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen.  

Deadline: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest i januar måned 2024.  
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Øvrige medlemmer 

Medlemmernes forslag eller forespørgsler er blevet færdigbehandlet eller sagsbehandling pågår. 

 

Videre forløb 

Sagsbehandling af foranstående forslag er igangsat af sekretariatet og vil være fremlagt i det relevante udvalg 

indenfor den angivne tidspunkt.  

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Forretningsorden for kommunalbestyrelsen i Avannaata Kommunia af 14. marts 2018 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget, at:  

Udvalget tager ovenfor fremsatte til efterretning.  

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 
 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 025-01: Lena Ravn Davidsen (D), Forslag om, at bygge ny og større idrætshal i Ilulissat. 

Bilag 025-02: Palle Jerimiassen (AT), Forslag om ændring af administrativ sagsbehandling. 

Bilag 025-03: Sakio Fleischer (S), Forslag om ændring af reglerne for tilskud til rejseudgifter i 

forbindelse sportsarrangementer. 

Bilag 025-04: Sakio Fleischer (S), Forslag om terrænregulering på øerne Qeqertaarukassak og 

Ikerasannguaq samt anlæggelse af bro fra spidsen af Ikerasannguaq mod 

Qeqertaarukassak i Uummannaq. 

Bilag 025-06: Sakio Fleischer (S), Forslag om anlæggelse af mole og kaj ved ved Qasigissat i 

Uummannaq. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 025 

KOM 070 Videre forløb for byggemodning i delområde 

A12.2, Uummannaq 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen har i 2022 igangsat en byggemodning i Uummannaq. Da første etape er ved at være 

færdig bedes kommunalbestyrelsen tage stilling til kontraktudkastet for projektets videre forløb samt de 

økonomiske konsekvenser heraf. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsen igangsatte i 2022 en byggemodning af området ved den nye bydel (A12) i 

Uummannaq. Byggemodningen omfatter vej, el vand samt kloak. Det er en byggemodning der har været 

opdelt i to etaper. Første etape, der omhandlede vej er ved at være færdig. Anden etape har i foråret været i 

udbud. Denne del omfatter el, vand og kloak. Der indkom to bud licitationen fra lokale entreprenører, hvoraf 

det billigste har været på kr. 5,35 mio. Dette er ud over de kr. 1.5 mio., der er afsat i budgettet. Da buddet er 

gældende frem til 1. juli i år, er der behov for en afklaring vedr. det fremtidige forløb. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Såfremt byggemodning skal fortsætte, ser forvaltningen to muligheder. 

 

1: Første etape afsluttes som forventet og anden etape sendes i udbud igen i 2024. Der vil således kunne 

afsættes midler til projektet med de kommende budgetforhandlinger. Fordelen er at der til den tid vil være 

bedre overblik over budgetrammen for 2024, og de samlede anlægsønsker for Uummannaq. Ulempen er, at 

vi må forvente at de fremtidige bud vil høre højere end det nuværende, eller at der ikke er interesse for byde 

på opgaven til den tid. Såfremt et bud ikke indkommer, eller at det lægger urealistisk højt, findes risikoen 

for, at byggefelter i delområdet ikke benyttes. 

 

2: Kontrakten underskrives og kommunen forpligter sig til, at afsætte kr. 5,35 mio. i det kommende budget 

for 2024. Dette sikre at projektet kan fortsætte til den forventede pris og med en afslutning i 2024. Fordelen 

ved dette er derfor større sikkerhed omkring projektets videre forløb og afslutning, samt at byudviklingen i 

området kommer i gang. Ulempen er, at vi endnu ikke kender anlægsbudgettet endelige ramme 2024 endnu, 

og derfor heller ikke nøjagtigt, hvor stor en del af Uummannaq samlede anlægsmidler dette vil tage. 

 

Videre forløb 

Såfremt udvalget vælger mulighed 1, vil første etape afsluttes, og anden etape vil udbydes igen til næste år, 

når den kommende budgetramme for 2024 er klar. Anlægsfasen vil være afhængig af evt. bud.  

Såfremt udvalget vælger mulighed 2, vil kontrakten underskrives. Kommunen vil herefter være forpligtet til 

at afsætte kr. 5,35 mio. i 2024. Anlægsarbejdet vil forsætte og efter planen afsluttes i 2024. 

 

Konsekvenser: 

 

Konsekvenserne afhænger af den mulighed der politisk vælges. Det vil i princippet være muligt at 

færdiggøre projektet uanset løsningsmodel, men med en underskrevet kontrakt, er der større vished om 

tidsramme, afslutning og økonomiske konsekvenser.  
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Økonomiske konsekvenser: 

 

Ved valg af mulighed 1 bliver de afsatte budgettet 1,5 mio. eneste bundne udgift for kommunen. En 

færdiggørelse af projektet vil være afhængigt af det tilbud, der evt. kommer ind ved en ny licitation i 2024.  

 

Ved valg af mulighed 2 binder kommunen sig til at afsætte de resterende 5,35 mio. i 2024.  

Kommunen har på nuværende tidspunkt kr. 5,1 mio. i kontraktbundne projekter i Uummannaq og bygder i 

2024. Det økonomiske råderum vil naturligvis være afhængigt af det endelige budget for 2024. Kommunen 

har i 2022 arbejdet med en samlet budgetramme for 2023 og 2024 på kr. 111 mio., hvoraf 23 procent skulle 

gå til Uummannaq ud fra den vedtagne fordelingsnøgle. Det endelige beløb vil dog være afhængigt af det 

overordnede budget på anlægskontoen. Eksempelvis endte anlægskontoen, i 2023., på kr. 79,7 mio. 

 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse 

 Avannaata Kommuneplan 2018-2030 med tillæg 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Udvalget godkender løsningsforslag 1 eller løsningsforslag 2. 

 

Beslutning: 

Udvalget har ikke taget beslutning i sagen. Sendes til behandling i kommunalbestyrelsen 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget, at:  

Økonomiudvalget tager stilling til indstilling fra Udvalget for Teknik 

 

Belutning: 

Økonomiudvalget vælger mulighed 2. 
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Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 025-01: Område i Uummannaq, der skal byggemodnes 

Bilag 025-02: A-overslag 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 026 

KOM 071 Forslag til Kommuneplantillæg ”Budgethotel” 

ved Marralinnguaq – 

Delområde 1200-C02 - Ilulissat 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Teknisk Forvaltning er på et møde d. 09.02.2023, af en projektgruppe, blevet præsenteret for et skitseprojekt 

til et budgethotel beliggende ved Marralinnguaq, på det areal som det gamle vandrehjem, der nedrives - 

ligger på. Da der ikke er plangrundlag til at understøtte projektet bedes kommunalbestyrelsen tage stilling til 

om der skal udarbejdes et nyt forslag til Kommuneplantillæg således, at der bliver skabt det fornødne 

plangrundlag. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Det planlagte Budgethotel indeholder 164 værelser fordelt på tre etager med dertilhørende faciliteter for 

servicepersonalet og guider. Ideen med hotellet er at tilbyde en billig og alternativ overnatningsmulighed i 

Ilulissat. Se bilag. 001-01(Skitseprojekt) 

 

Planafdelingen har, siden projektpræsentationen, være i løbende dialog med projektgruppen bestående af 

Hotel Arctic, KJ Greenland, Sweco og Mazanti/Morten Gosvig som lokal bygherrerådgiver. Projektet har 

været revidere flere gange for, at muliggøre en evt. dispensation til at bygge ud over det eksisterende 

fundament/byggefelt, som de detaljerede bestemmelser i gældende KPT-1200-C02 giver mulighed for.  

 

Da der i de overordne bestemmelser står at en vejbyggelinje på 7,5 m fra vej midte skal respekteres er der 

ikke  overensstemmelse mellem de overordnede bestemmelser og de detaljerede bestemmelser i selvsamme 

KPT.  

 

Yderligere er det et problem at en vejbyggelinje går gennem det eksisterende fundament på det gamle 

vandrehjem som bygherren gerne vil bygge på. Dette er ikke usædvanligt i Ilulissat da huse/bygninger ofte 

vil være opført flere år, og endda årtier, før en evt. vejbyggeline bliver defineret i et KPT – i dette tilfælde 

KPT-1200-C02. 

 

 De detaljerede bestemmelser siger altså at der må bygges på det eksisterende fundament. 

 De overordnede bestemmelser siger at en vejbyggelinje på 7,5 m skal respekteres 

 

Planafdelingen har været i dialog med Afdeling for Landsplan i Selvstyret for at afgøre om der evt. kunne  

vindes hævd, således at det kunne lovliggøres at bygge på det eksisterende fundament. Dette har Landsplan  

afvist under henvisning til, at det er de overordnede bestemmelser der gælder og er retningsgivende. Se bilag.  

001-03 (mail fra landsplan) 

 

Ilulissat har allerede i dag alt for få overnatningsmuligheder hvorfor initiativet til et nyt hotelbyggeri centralt 

i byen vil være velkomment. Delområdet er i dag allerede udlagt som et C-område og skal forblive som 

sådan. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Der hersker ingen tvivl om at det samlede byggeri kommer til at fremstå som et stort bygningsvolumen. Ikke 

mindst fordi, at der bygges i tre etager - som det nuværende KPT også giver mulighed for. Byggeriet bliver 

dog ikke længere i udstrækning end det gamle vandrehjem er i dag. Forvaltningen/Planafdelingen ser 

planmæssigt positivt på projektet som naturligvis skal overholde det gældende bygningsreglement. Ydermere 

skabes der nye og blivende arbejdspladser i kommunen med øgede skatteindtægter til følge. Dertil får flere 

turister mulighed for at opleve Ilulissat til discount pris. Ved at justere byggefelter og lave en revision af 

kravene til vejbyggelinjen, helt eller delvis, omkring det eksisterende fundament, bliver det muligt at skabe 

det nødvendige plangrundlag således, at projektet vil kunne realiseres hvis evt. høringssvar ikke taler i mod. 
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Videre forløb 

Der udarbejdes et nyt forslag til Kommuneplantillæg af Teknisk Forvaltnings Planafdeling. Alternativt 

udarbejder en ekstern rådgiver, for bygherrens egen regning, Kommuneplantillægget.  

 

Konsekvenser: 

 

Hvis Udvalget godkender at der udarbejdes et nyt forslag til Kommuneplantillæg skal dette efterfølgende 

godkendes af udvalget til at blive sat i offentlig høring. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen økonomiske konsekvenser. 
 

Lovgrundlag og rammesættende dokumenter: 

 

 Inatsisartutlov nr. 17 af 17. november 2010 om planlægning og arealanvendelse 

 Avannaata Kommuneplan 2018-2030 med tillæg 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Udvalget for Teknik: 

 

Administrationen indstiller til Udvalget for Teknik at: 

Der udarbejdes et nyt forslag til Kommuneplantillæg for delområde ILU-1200-C02 

 

Beslutning: 

Udvalget støtter projektet, men er bekymrede for plads og afstanden til naboboliger. Projektet ønskes sendt 

videre til kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiudvalgets beslutning: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til økonomiudvalget at:  

Tilslutter sig beslutningen i Udvalget for Teknik. 

 

Beslutning: 

Indstillingen fra Udvalget for Teknik blev godkendt. 
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Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til kommunalbestyrelsen at: 

 

Tilslutte sig økonomiudvalgets beslutning  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 026-01: Skitseprojekt 

Bilag 026-02: Illustration vejbyggelinje 

Bilag 026-03: Mail fra Landsplan 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 

Byggeriet skal foretages i henhold til gældende sektorplan for stedet. Såfremt der skal foretages 

større byggeri skal der findes andre muligheder da det er et ønske at, byggerit skal være tilpasset 

omgivelserne. Bygherren gives mulighed for at, realisere sit projekt.  
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Mødet sluttede kl.: 15:15 

 

Underskriftsbilag: 

Aqqalu Clasen Jerimiassen (A) 
 

Knud Kleemann (A) 
 

Minik Høegh-Dam (AT)  
 

Palle Jerimiassen (S) 
 

Lena Ravn Davidsen (D) 
 

Bendt B. Kristiansen (IA) 
 

Jens Ole Nathanielsen (IA) 
 

Niels Davidsen (IA) 
 

Anthon Frederiksen (N) 
 

Jens Napâtok`(N) 
 

Ane Qujaukitsoq (S) 
 

Elisabeth Nielsen (S) 
 

Jens Kristian Therkelsen (S) 
 

Jakob Petersen (S) 
 

Jørgen Kruse (S) 
 

Magrethe Christensen (S) 
 

Sakio Fleischer, (S), 
 

 

 

 

 

 

 

 

 


